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■  V I  z w y c z a j n e  p o s i e d z e n i e  S e n a t u  
w  r . a k .  1 9 9 9 / 2 0 0 0  odbyło się 28 lutego 2000 r. 
W porządku obrad: zaopiniowanie wniosku 
w sprawie pierwszego mianowania na stanowi
sko profesora nadzwyczajnego Politechniki Ślą
skiej dra hab.inż. Tadeusza Pustelnego, podję
cie uchwały dotyczącej zaopiniowania treści po
rozumienia w sprawie wspólnego przeciwdzia
łania narkomanii i handlowi narkotykami na te
renie Politechniki Śląskiej, podjęcie uchwały 
w sprawie zaleceń dotyczących planów studiów, 
podjęcie uchwały w sprawie powołania recen
zenta do zaopiniowania wniosku Politechniki 
Łódzkiej o nadanie tytułu doktora honoris cau
sa profesorowi Paulowi Kiekensowi oraz spra
wy bieżące i wolne wnioski.
W posiedzeniu uczestniczyło 44 członków Se
natu i 9 zaproszonych gości.
■  W n i o s e k  R a d y  W y d z i a ł u  M a t e m a t y c z n o -  
F i z y c z n e g o  w  s p r a w i e  p i e r w s z e g o  m i a n o w a 
n i a  n a  s t a n o w i s k o  p r o f e s o r a  n a d z w y c z a j n e 
g o  w  I n s t y t u c i e  F i z y k i  d r a  h a b . i n ż .  T a d e u s z a  
P U S T E L N E G O  p r z e d s t a w i ł  D z i e k a n  
p r o f .  R .  G R Z Y M K O W S K I .
Dr hab.inż. T. Pustelny (4 9 1„ habilita
cja w Politechnice Wrocławskiej - 1997 r.) jest 
pracownikiem Politechniki Śląskiej od 1973 r. 
Przedmiotem Jego zainteresowań naukowych 
są badania własności elektrycznych i własno
ści elektronowych obszaru przypowierzchnio
wego w półprzewodnikach. W wyniku prowa
dzonych badań opracował nową akustyczną 
metodę badania obszarów przypowierzchnio
wych w półprzewodnikach. Równocześnie pro
wadzi badania nad wykorzystaniem technik 
światłowodowych dla opracowania sensorów 
różnych wielkości fizycznych. Opracował m in. 
różne rodzaje światłowodowych czujników tem
peratury a także czujniki natężenia pola elek
trycznego.
Jego dorobek naukowy obejmuje ok. 100 pu
blikacji, w tym ok. 40 to prace samodzielne. 
Około 40 prac zostało opublikowanych w wy
dawnictwach, m.in. Archives of Acoustic, Ul- 
trasonic, Acustica-Acta Acoustica, Journal 
Technical Physics, Sensors & Actuators, Opto
elektronik Acta Phisica Polonica, MST Euro- 
pean News. Po złożeniu rozprawy habilitacyj
nej opublikował kilkanaście nowych prac na
ukowych. Brał udział w wielu konferencjach 
międzynarodowych. Był kierownikiem trzech 
projektów naukowych finansowanych przez 
KBN oraz głównym wykonawcą kilku innych. 
Współpracuje naukowo z różnymi ośrodkami 
w kraju, min. z Wojskową Akademią Technicz-
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ną, Uniwersytetem Gdańskim, Politechniką 
Wrocławską, Uniwersytetem M.Curie-Skłodow- 
skiej w Lublinie. Współpracuje także z ośrod
kami zagranicznymi, m.in. z Uniwersytetem 
w Halle i Uniwersytetem w Wurzburgu w Niem
czech, z City University of London w Wielkiej 
Brytanii, Politechniką w Ostrawie w Republice 
Czeskiej, z Consiglio Nazionale della Recer- 
che Instituto Metrologie "G. Colonetti" w Tury
nie we Włoszech, Universitatea Covliha w Por
tugalii, Institute of Radioengineering and Elec
tronics Russian Academy of Science w Mo
skwie w Rosji.
W czasie pracy w Instytucie Fizyki prowadził 
wszystkie rodzaje zajęć dydaktycznych. Opra
cował nowe programy nauczania dla studen
tów Wydziału Matematyczno-Fizycznego, Wy
działu Górnictwa i Geologii oraz Wydziału Au
tomatyki, Elektroniki i Informatyki.
Jest członkiem kilku towarzystw naukowych. 
Przez 12 lat był przewodniczącym i wiceprze
wodniczącym Oddziału Górnośląskiego Pol
skiego Towarzystwa Akustycznego. Od szere
gu lat jest członkiem Zarządu Głównego tego 
Towarzystwa, obecnie jest Sekretarzem Gene
ralnym. Od 1997 r. jest członkiem European 
Acoustical Association, a od 1997 roku człon
kiem Polskiego Towarzystwa Fizycznego. 
Przez kilka lat był członkiem Zarządu Oddzia
łu G liw ickiego PTF. Od 1991 r. jest również 
członkiem Polskiego Towarzystwa Techniki 
Sensorowej. Pełni funkcję przewodniczącego 
Sekcji Akustyki Molekularnej i Kwantowej przy 
Komitecie Akustyki Polskiej Akademii Nauk. 
Jest Redaktorem Naczelnym czasopisma "Mo- 
lecular & Ouantum Acoustics" oraz członkiem 
Komitetu Naukowego tego czasopisma.
Za działalność naukową był wielokrotnie wyróżnia
ny, m.in. w roku 1998 otrzymał Nagrodę Indywi
dualną Ministra Edukacji Narodowej I Stopnia.

Pozytywną opinię Senackiej Komisji ds. Kadry 
Naukowej w sprawie mianowania przedstawił 
jej przewodniczący prof. J. CHOJCAN.
W tajnym głosowaniu Senat zaopiniował wnio
sek pozytywnie większością głosów (42 "tak", 
1 "me", 1 "wstrz.").

■  P r o j e k t  u c h w a ł y  d o t y c z ą c e j  z a o p i n i o w a n i a  
t r e ś c i  p o r o z u m i e n i a  w  s p r a w i e  w s p ó l n e g o  
p r z e c i w d z i a ł a n i a  n a r k o m a n i i  i  h a n d l o w i  n a r 
k o t y k a m i  n a  t e r e n i e  P o l i t e c h n i k i  Ś l ą s k i e j  z r e 
f e r o w a l i  J M  R e k t o r  p r o f .  B .  P O C H O P I E Ń  
i  P r o r e k t o r  p r o f .  W .  Z I E L I Ń S K I .
Z prośbą w tej sprawie zwróciła się do naszej 
Uczelni Komenda Główna Policji. Projekt poro
zumienia został pozytywnie zaopiniowany przez 
Samorząd Studencki i Senacką Komisję ds. Dy
daktyki. W dyskusji nad projektem wypowiadali 
się: prof. L. DOBRZAŃSKI, prof. B. POCHO
PIEŃ, dr L. BLACHA, mgr E. BROŃKA,

prof J. SUŁKOWSKI i dr St. WALUŚ. W dys
kusji podkreślono, że problem narkomanii w 
Polsce istnieje i należy go podjąć. Został on 
również dostrzeżony i odnotowany w dorocz
nym raporcie ONZ. W Uniwersytecie Śląskim 
takie porozumienie funkcjonuje już drugi rok i 
z doświadczeń wynika, że jest ono skuteczne. 
Porozumienie - jak stwierdził jeden z dyskutan
tów - jest próbą znalezienia kompromisu mię
dzy eksterytorialnością Uczelni i potrzebą szyb
kiego działania, w razie konieczności, przez 
policję. Treść projektu porozumienia - jak 
stwierdzono - została tak sformułowana, iż nie 
może ono być wykorzystane do innych celów, 
niż te, które ściśle określono, czyli w przypad
ku bezpośredniego zagrożenia życia.
W głosowaniu jawnym Senat większością gło
sów (przy jednym "wstrzymującym się") pod
jął uchwałę nr YI/26/1999/2000, której treść 
jest następująca:
Senat Politechniki Śląskiej postanawia: 
Pozytywnie zaopiniować projekt porozu
mienia pomiędzy Politechniką Śląską re
prezentowaną przez Rektora a Komendą 
Główną Policji w Warszawie reprezentowa
ną przez Dyrektora Biura do Walki z Prze
stępczością Narkotykową, w sprawie 
wspólnego przeciwdziałania narkomanii 
i handlowi narkotykami na terenie Politech
niki Śląskiej.

■  W  n a s t ę p n y m  p u n k c i e  P r o r e k t o r  p r o f .  
W .  Z I E L I Ń S K I  o m ó w i ł  p r o j e k t  u c h w a ł y  
w  s p r a w i e  z a l e c e ń  d o t y c z ą c y c h  p l a n ó w  s t u d ió w .
Po dyskusji z Dziekanami, która odbyła się 
wcześniej, ustalono, że należałoby liczbę pla
nowanych zajęć dydaktycznych na studiach 
magisterskich i elastycznych studiach dwustop
niowych ograniczyć do 24 godzin tygodniowo. 
Ustalono także, że suma godzin zajęć labora
toryjnych i projektowych nie powinna przekra
czać 40% ogólnej liczby godzin określonych 
planem studiów.
Dyskusja na posiedzeniu Senatu była krótka. Po 
przedstawieniu pozytywnej opinii w tej sprawie 
przez przewodniczącego Senackiej Komisji ds. 
Dydaktyki prof J. SUŁKOWSKIEGO głos za
bierali: prof B. POCHOPIEŃ, prof W. CHO
LEWA, prof. R. WILK, prof. L. DOBRZAŃ
SKI, prof. Cz. SAJDAK i prof. J. BENDKOW- 
SKI. Wypowiedzi dyskutantów dotyczyły szcze
gółów związanych z projektem  uchwały. 
Stwierdzono także, że uchwała będzie pomoc
na przy modyfikacji planów studiów na wydzia
łach, w związku z koniecznością ich dostoso
wania do przepisów Unii Europejskiej.
W głosowaniu jawnym Senat jednomyślnie przy
jął następującą uchwałę (nr YI/28/1999/2000):
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Senat Politechniki Śląskiej postanawia:
1. Zalecić wprowadzenie następujących 

dodatkowych zasad, obowiązujących 
przy modyfikowaniu aktualnych i two
rzeniu nowych planów studiów:
a) liczba planowanych zajęć dydaktycz

nych na jednolitych studiach magi
sterskich i elastycznych studiach 
dwustopniowych nie powinna prze
kraczać 24 godzin tygodniowo,

b)suma godzin zajęć laboratoryjnych 
i projektowych nie powinna przekra
czać 40% ogólnej liczby godzin okre
ślonej planem studiów.

Przypomnieć o konieczności zachowa
nia minimów programowych.
Realizację Uchwały powierzyć Dzieka
nom Wydziałów.

2 .

3.

■  J M  R e k t o r  o d c z y t a ł  p i s m o  R e k t o r a  P o l i 
t e c h n i k i  Ł ó d z k i e j ,  z a w i e r a j ą c e  p r o ś b ę  o  p r z y 
g o t o w a n i e  o p i n i i  p r z e z  S e n a t  n a s z e j  U c z e l n i ,  
d o t y c z ą c e j  w n i o s k u  o  n a d a n i e  t y t u ł u  d o k t o 
r a  h o n o r i s  c a u s a  p a n u  p r o f e s o r o w i  P a u l o w i  
K I E K E N S O W I .
Na recenzenta tego wniosku JM Rektor, w po
rozumieniu z Dziekanem Wydziału Mechanicz
nego Technologicznego, zaproponował prof. 
Józefa WOJNAROWSKIEGO.
W tajnym głosowaniu Senat powołał większo
ścią głosów (40 "tak", 2 "nie", 1 "wstrz.') za
proponowanego kandydata na recenzenta po
wyższego wniosku.

■  W  s p r a w a c h  b i e ż ą c y c h  i  w o l n y c h  w n i o s 
k a c h  w y p o w i a d a l i  s i ę :
•  JM Rektor złożył gratulacje profesorom, 
którzy z naszej Uczelni weszli w skład Central
nej Komisji ds. Tytułu Naukowego i Stopni Na
ukowych. Są to panowie:
- prof. dr hab.inż. Andrzej AJDUKIEWICZ 

(RB)
- prof. dr hab.inż. Jerzy KLAMKA (RAu)
- prof. dr hab.inż. Marian TANIEWSKI 

(RCh)
- prof. dr hab.inż. Maciej ZARZYCKI (RLE)
•  JM Rektor poinformował, że spośród 13. 
wniosków zgłoszonych do Fundacji im. Hugo 
Kołłątaja jeden został rozpatrzony pozytywnie. 
S t y p e n d i u m  n a u k o w e  F u n d a c j i  p r z y z n a n o  
s t u d e n t c e  z  W y d z i a ł u  C h e m i c z n e g o ,  p a n i  
M a ł g o r z a c i e  P A W L A S .
•  Prorektor prof. R. SOSNOWSKI poinfor
mował o możliwościach finansowania przez 
KBN współpracy naukowo-technicznej z zagra
nicą w ramach umów międzyrządowych. Obec
nie z naszej Uczelni zaakceptowanych jest 
11 projektów realizowanych w ramach umów

międzyrządowych. Ponadto dwa wydziały zło
żyły aplikacje dotyczące współpracy w ramach 
niedawno podpisanej umowy z Republiką Cze
ską. Prof. L. DOBRZAŃSKI prosił o spraw
dzenie przyczyn odrzucenia aplikacji, które zo
stały zgłoszone przez Wydział Mechaniczny 
Technologiczny.
•  Prorektor prof. W. ZIELIŃSKI podziękował 
Dziekanom za bardzo dobre przygotowanie 
materiałów na "Ogólnopolskie Prezentacje - 
EDUKACJA 2000", które odbyły się w kato
wickim "Spodku". Zainteresowanie naszą 
Uczelnią było bardzo duże.
Prorektor poinformował o zaawansowaniu roz
mów w sprawie uruchomienia studiów wieczo
rowych na kierunku "Budownictwo" w Żorach 
i na kierunku "Transport" w Tychach. Oferta 
w sprawie otwarcia ośrodka dydaktycznego 
zgłoszona została również z Dąbrowy Górni
czej.
•  Prof. Cz. SAJDAK, w nawiązaniu do wy
powiedzi Prorektora W. Zielińskiego, poinfor
mował o zamierzeniach Władz Miasta Tychy 
w zakresie finansowania uruchomienia w tym 
mieście studiów na kierunku "Transport".
•  Dr St. WALUS poinformował o zebraniu 
elektorów Kurii Doktorów Wyższych Szkół 
Technicznych, które odbyło się 18 lutego br. na 
Wydziale Inżynierii Procesowej i Ochrony Śro
dowiska Politechniki Łódzkiej. Została wybra
na Komisja Koordynacyjna, w skład której we
szli wszyscy doktorzy z wyższych szkół tech
nicznych - członkowie Rady Głównej Szkolnic
twa Wyższego oraz przedstawiciele ze Szcze
cina, Krakowa, Rzeszowa i Warszawy. Z Poli
techniki Śląskiej w skład tej Komisji weszła 
dr inż. Anna Błach. Zebrani podjęli uchwałę, 
w której przedstawili swoje uwagi do projektu 
"Prawo o szkolnictwie wyższym". A oto one:
1.Podstawowym sposobem zatrudnienia na

uczyciela akademickiego powinno być mia
nowanie. Pensum dydaktyczne musi być ure
gulowane zapisem ustawy i winno wynosić: 
180-270 godz. - dla pracowników naukowo- 
dydaktycznych oraz 240-540 godz. - dla pra
cowników dydaktycznych.

2. W ustawie powinien być tylko jeden stopień 
- doktora.

3. Ustawowo powinny być określone stosunki 
wysokości plac oraz relacja wysokości naj
niższego uposażenia do płacy średniej lub 
minimalnej. Najniższe uposażenie nie powin
no być niższe niż średnia płaca w sześciu 
działach gospodarki narodowej.

4.Zebrani poparli stanowisko RG Sz.W. doty
czące utrzymania dotychczasowego zakresu
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uprawnień i obowiązków, ja k  również trybu 
wyborów członków RG.

5.Zebrani postulowali powołanie w M EN pra
cowniczych funduszy emerytalnych.

6.Zasada 1 OO-procentowych zasiłków chorobo
wych powinna obowiązywać dla wszystkich 
pracowników szkół wyższych.

•  Prof. J. SUWIŃSKI poinformował o tema
tyce posiedzeń Rady Głównej Sz.W. (p. Z no
tatnika przewodniczącego RG Sz.W.), które 
w zasadniczej części poświęcone były projek
tom ustawy "Prawo o szkolnictwie wyższym". 
Prof. prosił o wyjaśnienie i właściwe rozwią
zanie spraw związanych z wypełnianiem dru
ków PIT dla ZUS. Ponadto pytał o podstawę 
prawną dotyczącą przetargów przy zamówie
niach odczynników chemicznych. Odpowiedzi 
na powyższe tematy udzielił Dyr. W. WYDRY- 
CHIEWICZ. Dyrektor zapewnił, że odpowiedź 
szczegółowa zostanie przekazana Profesorowi 
na piśmie.
•  Prof. J. ZAWADIAK - nawiązując do pro
blemu zakupu odczynników - stwierdził, że za
kupy te w drodze przetargu wymagają powro
tu do planowania i utrzymywania odpowiednich 
zapasów magazynowych. Profesor uważa, że 
takie rozwiązanie nie jest optymalne z ekono
micznego punktu widzenia. W tej kwestii wy
powiadała się również dr K. PALUCHA, któ
ra stwierdziła, że zamówienie publiczne może 
być realizowane w skali roku.
•  Dr K. CZAPLA, Dyrektor Ośrodka Sportu 
poinformował o turnieju w piłce siatkowej, któ
ry rozegrany został 25 lutego br. W turnieju 
uczestniczyły zespoły złożone z kadry kierow
niczej AWF Katowice, Politechniki Śląskiej 
i Urzędu Miejskiego w Gliwicach. Turniej wy
grał zespół Politechniki Śląskiej w składzie: 
prof. J. Chojcan (kapitan), prof. B. Grzesik, 
prof. E. Świtoński, prof. J. Rutkowski i prof 
M. Pozzi. Zdobyty puchar Dyrektor przekazał 
JM Rektorowi.

KRONIKA REKTORSKA
■ W dniu 1 lutego 2000 r. JM Rektor B. PO
CHOPIEŃ uczestniczył w uroczystej inaugura
cji VI edycji amerykańsko-polskich studiów 
podyplomowych nowych technologii i restruk
turyzacji przemysłu (o inauguracji pisaliśmy 
szerzej w poprzednim numerze Z ŻYCIA...).

■ Prorektor ds. Nauki R. SOSNOWSKI brał 
udział w uroczystości wręczenia Laurów'99. 
Uroczystość odbyła się w dniu 12 lutego br. 
w Górnośląskim Centrum Kultury w Katowicach.

■ 22 lutego Prorektor W. ZIELIŃSKI uczest
niczył w Katowicach w otwarciu II Ogólnopol
skich Prezentacji - "Edukacja 2000". Prezenta
cje stanowiły ofertę szkół ponadpodstawowych 
i zostały zorganizowane przez Fundację na 
Rzecz Uniwersytetu Śląskiego.

■ W dniu 23 lutego br. odbyła się uroczysta 
gala VIII edycji LOŻY LIDERÓW'99. Orga
nizatorem gali było Kolegium Redakcyjne Try
buny Śląskiej. Politechnikę Śląską reprezento
wał Prorektor ds. Nauki R. SOSNOWSKI.

■ W dniu 25 lutego br. JM Rektor B. PO
CHOPIEŃ uczestniczył w uroczystości wręcze
nia nagród Fundacji im. H. Kołłątaja, która od
była się pod honorowym patronatem Przewod
niczącego Sejmiku Województwa Śląskiego 
Ryszarda Ostrowskiego w Muzeum Zamkowym 
w Pszczynie. Z Politechniki Śląskiej nagrodę 
otrzymała studentka kierunku Technologia Che
miczna pani Małgorzata PAWLAS.

■ W dniach 25-26 lutego br. w Częstochowie 
odbyło się posiedzenie Konferencji Rektorów 
Polskich Uczelni Technicznych, w którym 
uczestniczył JM Rektor B. POCHOPIEŃ. Te
matyka obrad dotyczyła jednolitego systemu 
matur oraz ustawy "Prawo o szkolnictwie wyż
szym". Podjęto uchwałę o następującej treści: 
"Konferencja Rektorów Polskich Uczelni Tech
nicznych wyraża zaniepokojenie przeciągają
cym się okresem konsultacji przygotowanego 
przez Ministerstwo Edukacji Narodowej i po
partego przez KRASPprojektu ustawy "Prawo 
o szkolnictwie wyższym". KRPUTzdecydowa
nie popiera ten projekt i wskazuje na jego  
ogromną pilność wobec narastających w szkol
nictwie wyższym patologii.
Rektorzy - Członkowie KRPUT zwracają się do 
Ministra Edukacji Narodowej, a za jego po 
średnictwem - do Rządu RP, o wprowadzenie 
projektu ustawy "Prawo o szkolnictwie wy
ższym " na szybką ścieżkę legislacyjną. KRPUT 
oczekuje również od Prezydium KRASP prowa
dzenia aktywnej działalności w tej sprawie".

■ W dniu 28 lutego br. JM Rektor B. POCHO
PIEŃ uczestniczył w spotkaniu Regionalnej Kon
ferencji Rektorów z parlamentarzystami woje
wództwa śląskiego, Wojewodą Śląskim i przed
stawicielami środowisk gospodarczych. W czasie 
spotkania omawiano problemy środowisk akade
mickich i naukowych oraz rolę edukacji i nauki 
w rozwoju i restrukturyzacji regionu.

■ JM Rektor B. POCHOPIEŃ i Prorektor 
ds. Nauki R. SOSNOWSKI uczestniczyli w Se
minarium Promocyjnym pt. "Koncepcja działań



proinnowacyjnych w regionie", które odbyło się 
w dniu 29 lutego br. w Urzędzie Wojewódzkim 
w Katowicach. Problematyka seminarium obej
mowała m.in.: "Założenia Strategii Wojewódz
twa Śląskiego" (Lucjan KĘPKA - Wicemarsza
łek Sejmiku Województwa Śląskiego), "Kon
cepcja działań proinnowacyjnych w regionie" 
(Paweł PODSIADŁO - Prezes Górnośląskiej 
Agencji Przekształceń Przedsiębiorstw S.A.), 
"Nauka i edukacja w problematyce strategii re
gionu" (Bolesław POCHOPIEŃ), "Rola jedno
stek badawczo-rozwojowych we wspieraniu 
przedsiębiorstw" (Marek ŚCIĄŻKO - Dyrektor 
Instytutu Chemicznej Przeróbki Węgla), "Dzia
łania na rzecz transferu technologicznego 
i utworzenia Parku Technologicznego" (Jerzy 
BARGLIK - Pełnomocnik Rektora Pol. Śl. 
ds. Współpracy z Przemysłem i Transferu Tech
nologii), "Cele i zadania Centrum Inżynierii 
Biomedycznej" (Jan MARCINIAK - Dyrektor 
CIB Pol.Śl.), "Koncepcja Parku Technologicz
nego w Bielsku-Białej" (Stanisław GINDA - 
Prezes Agencji Rozwoju Regionalnego S.A.), 
"Koncepcja Parku Przemysłowego w Bytomiu" 
(Krystyna JASTAL - Prezes Bytomskiego 
Przedsiębiorstwa Komunalnego).

Rola KRASP
w systemie szkolnictwa wyższego

Publikujemy niżej pismo Przewodniczącego 
Komisji ds. Legislacyjnych Konferencji Rekto
rów Akademickich Szkół Polskich, pana Jana 
WOJTYŁY do rektorów - członków KRASP. 
W piśmie przedstawiono szeroką argumentację 
przemawiającą za przyjęciem rozwiązań doty
czących pozycji KRASP i jego organów, wypra
cowanych przez Zespół Ekspertów KRASP 
i MEN w toku prac nad ustawą "Prawo o szkol
nictwie wyższym ".
1 .Elementem modelowym projektowanego no

wego prawa o szkolnictwie wyższym jest roz
szerzanie autonomii uczelni odpowiednio do 
jej potencjału naukowego i dydaktycznego. 
Możliwości praktykowania autonomii na po
ziomie uczelni zależą od wielu rozstrzygnięć, 
jakie zapadają na poziomie centralnym, 
przede wszystkim w sferze finansowania na
uki i dydaktyki. Wynika stąd potrzeba insty
tucjonalizacji Konferencji Rektorów Akade
mickich Szkół Polskich jako głównego part
nera władz w dialogu w sprawach nauki. Ta 
propozycja w istotny sposób zwiększa auto
nomię uczelni umożliwiając stworzenie po- 
naduczelnianego poziomu artykułowania, 
przez rektorów różnych typów szkół wy

ższych działających w strukturach Konferen
cji Rektorów, interesów nauki i szkolnictwa 
wyższego. Art. 40 ust. 2 daje możliwość two
rzenia Konferencji na poziomie regionalnym, 
co pozwoli na rozwinięcie form dialogu 
w sprawach nauki z władzami administracji 
rządowej i samorządowej na poziomie po
szczególnych jednostek administracyjnych. 
Procesy dostosowawcze do struktur europej
skich wymagają silnego umocowania KRASP 
jako podmiotu w ponadnarodowym dialogu 
w sprawach szkolnictwa wyższego. Ze wzglę
du na istniejące w innych krajach formy or
ganizacyjne reprezentacji uczelni takim part
nerem powinien być KRASP.

2 .Rektorzy powinni bezpośrednio artykułować 
zauważane problemy nauki i szkolnictwa wyż
szego. Swoiste pośrednictwo dotychczasowej 
Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego nie 
znajduje uzasadnienia w tym obszarze jej 
działalności. Rektorzy wybrani w demokra
tycznych wyborach mają pełną legitymację do 
reprezentowania środowiska naukowego. Po
nadto ciąży na nich bezpośrednia odpowie
dzialność, która wymaga zwiększenia ich 
wpływu na proces podejmowania decyzji w 
sprawach nauki poprzez rozszerzenie ich 
uprawnień kolektywnych. W dotychczasowej 
praktyce funkcjonowania KRASP oraz jego 
struktur związanych z typem szkół wyższych 
rektorzy wypowiadali się przede wszystkim 
w interesie nauki i nauczania w szkołach wyż
szych. Trudno się zgodzić z wyrażonym 
w stanowisku Rady Głównej Szkolnictwa 
Wyższego poglądzie o obowiązku reprezen
towania przez rektorów w ramach konferen
cji "szeroko rozumianych interesów uczelni".

3.Jednym z najważniejszych problemów, jakie 
powinna rozwiązać nowa ustawa jest wy
kształcenie instrumentów dyscypliny jakości 
nauczania. Przed przekształconą Radą Głów
ną, która w nowej formule powinna się skon
centrować na akredytacji i kontroli jakości na
uczania w szkołach wyższych staną bardzo 
odpowiedzialne zadania. Potencjał intelektu
alny Rady Głównej zostanie wykorzystany 
w pracach plenum Rady Głównej Akredyta
cyjnej. Niezależnie od tego, zgodnie z art. 31 
ust. 2, Rada Główna Akredytacyjna "może 
wyrażać opinie i przedstawiać wnioski we 
wszystkich sprawach dotyczących szkolnic
twa wyższego i nauki". Ponadto zgodnie z ust. 
3 powołanego przepisu, Rada Główna Akre
dytacyjna może występować do ministra wła
ściwego w sprawach szkolnictwa wyższego, 
innych organów szkół wyższych o udzielenie 
wyjaśnień i informacji w sprawach dotyczą
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nych kompetencji zapisanych w projekcie 
ustawy teza o marginalizacji pozycji Rady 
w nowej formule, wyrażona w stanowisku nr 1 

Prezydium Rady Głównej Szkolnictwa Wyż
szego z 26 stycznia 2 0 0 0  r., wydaje się nie
uprawniona.
W stanowisku Rady Głównej Szkolnictwa 
Wyższego zakwestionowano kompetencje 
Prezydium KRASP stawiając zarzut ograni
czenia prerogatyw Konferencji Rektorów. 
Taki pogląd nie znajduje uzasadnienia formal
nego ani faktycznego. Ocenę projektowanych 
rozwiązań trzeba widzieć w powiązaniu z Re
gulaminem Konferencji Rektorów Akademic
kich Szkół Polskich uchwalonym jednogłośnie 
przez Zgromadzenie Plenarne KRASP z czerw
ca 1999 r. i regulaminem wcześniej obowią
zującym. Rozwiązania ideowe zawarte w re
gulaminie zostały przeniesione do ustawy. 
Dobre doświadczenia stosowania przepisów, 
zarówno regulaminu wcześniej obowiązujące
go jak i obecnego, były podstawą do ich wy
korzystania w projektowanej ustawie. Zgro
madzenie Plenarne KRASP zawsze jest wład
ne dokonać zmian przyjętego przez siebie re
gulaminu. Proponowane uprawnienia dla Pre
zydium KRASP wzbudzające zastrzeżenia 
Rady Głównej są podyktowane koniecznością 
szybkiego artykułowania stanowiska w sytu
acjach, kiedy jego przyjęcie musi nastąpić 
w określonym przedziale czasowym. Rada 
Główna Szkolnictwa Wyższego wyrażając 
swoje stanowisko nie zwróciła uwagi na kom
petencje i rolę, jaką w pracach KRASP od
grywają komisje stałe i doraźne przygotowu
jące roboczo materiały dla organów Konfe
rencji. Ważną rolę w systemie organizacyjnym 
KRASP odgrywają konferencje poszczegól
nych typów uczelni. 9 konferencji (uniwersy
tetów, uczelni technicznych, medycznych, 
ekonomicznych, rolniczych, pedagogicznych, 
artystycznych, wychowania fizycznego i woj
skowych) ma ogromny dorobek pozwalający 
na uwzględnienie specyfiki różnego typu 
uczelni akademickich. Liczne grono rektorów 
pracujących w komisjach ma do dyspozycji 
całe swoje zaplecze związane z jednostkami 
organizacyjnymi szkoły wyższej. Wielokrot
nie wykorzystuje możliwości zasięgania opi
nii organów kolegialnych szkoły wyższej oraz 
ich ciał doradczych. Ukształtowana na grun
cie regulaminu działania KRASP praktyka 
potwierdziła dowodnie daleko idące uspołecz
nienie procesów pracy Konferencji i jest naj
lepszą rekomendacją proponowanych rozwią
zań ustawowych. Obawa i troska wyrażona

w § 5 stanowiska Rady Głównej Szkolnictwa 
Wyższego o możliwości realizacji przez 
KRASP i jego organy zadań zapisanych 
w ustawie wynika z niedostrzegania spraw
ności pracy jego struktur. W tym miejscu pra
gnę się odwołać nie tylko do dobrych do
świadczeń ze współpracy w ramach KRASP, 
ale także do poważnego, publikowanego do
robku poświęconego węzłowym problemom 
nauki i szkolnictwa wyższego.

TYTUŁ NAUKOWY 
STOPNIE I STANOWISKA
■  T y tu ł n a u k o w y
Prezydent RP nadał tytuł naukowy profesora 
panu p r o f .  d r  h a b . i n ż .  T a d e u s z o w i  CZA- 
C H Ó R S K I E M U  z Instytutu Informatyki Po
litechniki Śląskiej

■  S t a n o w is k o  p r o fe s o r a  
z w y c z a jn e g o

M inister Edukacji Narodowej mianował 
z dniem 1 marca br. na stanowisko profesora 
zwyczajnego w Instytucie Automatyki Politech
niki Śląskiej pana p r o f .  d r a  h a b . i n ż .  A n d r z e 
j a  Ś W I E R N I A K A .
■  S t a n o w is k o  p r o fe s o r a  

n a d z w y c z a jn e g o
JM Rektor mianował na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na okres od 1.03.2000 r. do 
28.02.2005 r. w Instytucie Fizyki pana d r a  
h a b . i n ż .  T a d e u s z a  P U S T E L N E G O
■  D o k to r a ty
Stopień doktora nauk technicznych uzyskali:
•  d r  i n ż .  K r z y s z t o f  P U C H E R

(ur. 13.03.1964 r. w Mikołowie) z Instytutu 
Elektroniki Pol.Śl.; temat pracy - "Efektyw
ne wykorzystywanie cyfrowych struktur pro
gramowalnych", promotor dr hab.inż. Edward 
Hrynkiewicz prof. nzw. w Pol.Śl., RAu - 
1 .0 2 .2 0 0 0  r.

•  d r  i n ż .  K i n g a  R O D A K
(ur. 6.06.1971 r. w Opolu Lubelskim) z Ka
tedry Nauki o Materiałach Pol.Śl.; temat pra
cy - "Procesy dynamicznej odbudowy stali 
austenicznych odkształcanych na gorąco", 
promotor - prof. dr hab.inż. Marek Hetmań- 
czyk, RM - 1.02.2000 r.

•  d r  i n ż .  K r z y s z t o f  S Z Y M A Ń S K I
(ur. 23.08.1969 r. w Katowicach) z Katedry 
Nauki o Materiałach Pol.Śl.; temat pracy - 
"Kompozytowe proszki i natryskiwane ciepl
ne powłoki zawierające fazy międzymetalicz-
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nę i ceramiczne z układu Fe-Ti-Al", promo
tor - prof. dr hab.inż. Marek Hetmańczyk, 
R M  1 . 0 2 . 2 0 0 0  r., z  w y r ó ż n i e n i e m

• d r  i n ż .  a r c h .  W i e s ł a w  O L E J K O
(ur. 27.12.1963 r. w Bytomiu) z Katedry Pro
jekt. Archit.i Urban. Pol.Śl.; temat pracy - 
"Socjalne budownictwo mieszkaniowe na te
renie miast Zabrza i Gliwic - możliwości 
przekształceń systemowych", promotor - prof. 
dr inż.arch. Wiktor Jackiewicz, RAr - 
2 .0 2 .2 0 0 0  r.

• d r  i n ż .  W ł a d y s ł a w  Z A L E C K I
(ur. 27.06.1960 r. w Złotoryji) z Instytutu 
Metalurgii Żelaza w Gliwicach; temat pracy 
- "Analiza procesów wydzieleniowych pod
czas odpuszczania stali narzędziowych typu

WCLV z azotem i ich wpływ na twardość", 
promotor - prof. dr hab.inż. Marek Hetmań
czyk, RM - 29.02.2000 r.

•  d r  i n ż .  J a r o s ł a w  Ś M I E J A  
(ur. 20.03.1970 r. w Zabrzu) z Instytutu Au
tomatyki Pol.Śl.; temat pracy - "Własności 
dynamiczne i sterowanie układów z nieskoń
czenie wymiarową trój diagonalną macierzą 
systemową", promotor - prof. dr hab.inż. An
drzej Świemiak, RAu - 29.02.2000r.

Ponadto d r  i n ż .  J a r o s ł a w  F R A N C I K  z In
stytutu Informatyki uzyskał stopień doktora 
w Uniwersytecie w Lille (kserokopia dyplomu 
poniżej). Jest to kolejny doktor uzyskany w wy
niku współpracy polsko-francuskiej.

K t f  U B L i y U E F R A N ę  A 1 S £ tMFKMiJUł X UHIV*IJ K< W SXJS

Profesorowie z Wydziału AEil 
w Komitetach PAN

Członkami Komitetów Polskiej Akademii Nauk 
z Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informa
tyki są:
K o m ite t  A u to m a ty k i P A N
• prof. zw. dr hab.inż. Ryszard Gessing
• prof. zw. dr hab.inż. Antoni Niederliński
• prof. dr hab.inż. Jerzy Klamka 
K o m ite t  In fo r m a ty k i P A N
• prof. zw. dr inż. Stefan Węgrzyn
• prof. zw. dr hab.inż. Andrzej Grzywak
• prof. dr hab.inż. Tadeusz Czachórski

II Ogólnopolskie Prezentacje 
- EDUKACJA 2000

W dniach 22-24.02.2000 r. Politechnika Śląska 
uczestniczyła w II Ogólnopolskich Prezenta
cjach - EDUKACJA 2000, zorganizowanych 
w katowickim SPODKU przez Uniwersytet 
Śląski i Fundację na Rzecz U.Ś1. i Rozwoju Sa
morządności Wśród Młodzieży VIRIBUS 
UNITIS.
Impreza adresowana była do młodzieży ze szkół 
średnich i studentów wyższych uczelni, którzy 
zainteresowani są możliwościami dalszego 
kształcenia w Polsce.
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kandydatów różnego 
rodzaju materiały in
formacyjne związane 
z rekrutacją na studia, 
z udostępnieniem ubie
głorocznych tematów 
e g z a m i n a c y j n y c h  
włącznie. Oprócz tego 
udzielane były odpo
wiedzi na dziesiątki py
tań kandydatów. Zain
stalowane na naszym

Głównym celem imprezy była prezentacja ofert stoisku video prezentowało 1,5-godzinny film
edukacyjnych państwowych i prywatnych o Uczelni,
szkół wyższych, szkół językowych i innych 
placówek edukacyjnych. Lista uczestników 
przyszłorocznych Prezentacji zostanie rozsze
rzona o instytucje wspierające edukację: or
ganizacje fundujące stypendia, wydawnictwa 
naukowe. Ponadto w programie imprezy były 
konferencje, wykłady i prezentacje dotyczą
ce edukacji (w tym nt. kredytów i pożyczek 
dla studentów oraz zarządzania bazą socjal
ną uczelni wyższych).

rystyką kierunków stu
diów, a niektóre wy
działy również plakaty. 
Ponadto Dział Naucza-

Patronat nad imprezą objęli: Minister Eduka
cji Narodowej prof. Mirosław Handke, Wo
jewoda Śląski Marek Kempski, Prezydent 
Miasta Katowice Piotr Uszok, Kurator 
Oświaty i Wychowania w Katowicach Piotr 
Skrzypecki oraz Rektor Uniwersytetu Śląs
kiego prof. Tadeusz Sławek.
Ogółem w Prezentacjach przedstawiało swoją 
ofertę edukacyjną 33 wystawców, w tym 
6  uczelni państwowych. Stoisko Politechniki 
Śląskiej obsługiwane było przez pracowni
ków Działu Nauczania, pracowników Biura 
Karier Studenckich oraz częściowo przez stu
dentów z Samorządu Uczelnianego.
Należy, może nieskromnie, zaznaczyć, że sto
isko naszej Uczelni cieszyło się największą po
pularnością. Byliśmy bezkonkurencyjni, zainte
resowanie naszą ofertą było ogromne. W cią
gu trzech dni obsłużyliśmy ok. 1300 osób, 
uczniów szkół średnich, nie tylko maturzystów, 
również przyszłych maturzystów. Odwiedzili 
nas także dyrektorzy szkół średnich.

Wszystkie wydziały naszej Uczelni przygotowa
ły nieodpłatne, kolorowe, starannie opracowa
ne foldery ukazujące w skondensowanej formie 
specyfikę danego wydziału z krótką charakte-

D Y D A K T Y K A
■ DZIEŃ OTWARTY

WYDZIAŁU ELEKTRYCZNEGO
9 lutego br. na Wydziale Elektrycznym zorga
nizowano "dzień otwarty" dla młodzieży klas 
maturalnych szkół średnich. Z zaproszenia 
Dziekana skorzystało ok. 350 uczniów, co było 
miłym zaskoczeniem Władz Wydziału, pracow
ników i studentów biorących udział w przygo
towaniu akcji. O godz. 1 0 .0 0  w auli im prof. 
Lucjana Nehrebeckiego odbyło się spotkanie



ogólne z młodzieżą, podczas którego dokona
no prezentacji kierunków studiów i specjalno
ści oraz przedstawiono zasady rekrutacji na stu
dia. Spotkanie prowadził Dziekan Bogusław 
Grzesik. Uczestniczyli w nim Prodziekani Ka
zimierz Gierlotka, Jan Kapinos i Marian Mi- 
krut. O życiu studenckim na Wydziale burzli
wie opowiedzieli studenci Grzegorz Rzepka - 
przewodniczący Uczelnianego Samorządu Stu
denckiego i Rafał Setlak - przewodniczący Wy
działowego Samorządu Studenckiego. Po spo
tkaniu uczniowie zwiedzali laboratoria i pra
cownie naukowe Wydziału oraz Dzielnicę Aka
demicką wraz z obiektami sportowymi.

(m)

■ WRĘCZENIE DYPLOMÓW  
i Bal Mechaników

W dniu 29 stycznia br. na Wydziale Mechanicz
nym Technologicznym odbyła się uroczystość 
wręczenia dyplomów absolwentom z roku akad. 
1998/99. W czasie uroczystości Dziekan dr h.c. 
prof. zw. dr hab.inż. Leszek Dobrzański wrę
czył wyróżniającym się absolwentom:

- mgr inż. Damianowi Gąsiorkowi (promo
tor: prof. dr hab.inż. Eugeniusz Świtoński)

- mgr inż. Krzysztofowi Foitowi (promotor: 
prof. dr hab.inż. Jerzy Świder)

- mgr inż. Grzegorzowi Urbankowi (promo
tor: prof. dr hab.inż. Wojciech Cholewa)

- mgr inż. Grzegorzowi Wszołkowi (promo
tor: prof. dr hab.inż. Jerzy Świder)

- mgr inż. Adamowi Grajcarowi (promotor: 
prof. dr hab.inż. Jan Adamczyk)

- mgr inż. Wacławowi Banasiowi (promo
tor: prof. dr hab.inż. Jerzy Świder)

listy gratulacyjne wraz ze statuetkami "Złotej 
Sowy" oraz honorowe "Srebrne Spinki" dla naj
lepszych absolwentów, ich promotorów oraz 
pozostałych profesorów, którzy wypromowali 
największą liczbę absolwentów. "Srebrna Spin
ka" przyznawana jest osobom, które szczegól
nie zasłużyły się dla Wydziału Mechanicznego 
Technologicznego. "Srebrną Spinkę" przyjął 
również JM Rektor Bolesław Pochopień. Ran
gę wydarzenia podkreślił występ Akademickie
go Chóru Politechniki Śląskiej.
W tym samym dniu, w późnych godzinach wie
czornych w salach restauracji "Stary Browar" 
odbył się tradycyjny Bal Mechaników, który 
w tym roku stał się równocześnie balem pro
mocyjnym absolwentów. Zabawa, w znakomi
tej atmosferze, trwała do godzin porannych na
stępnego dnia.

L.A. Dobrzański

ORGANIZACJA
W lutym 2000 roku ukazały się następujące 
wewnętrzne akty normatywne Rektora Politech
niki Śląskiej:

■  Z arzą d zen ia
• Nr 9/1999/2000 z dnia 1 lutego w sprawie 

wysokości opłat ponoszonych z tytułu dołą
czenia do Śląskiej Akademickiej Sieci Kom
puterowej i jej użytkowania.

• Nr 10/1999/2000 z dnia 10 lutego w sprawie 
zasad przygotowywania wniosków i rozlicze
nia w Politechnice Śląskiej projektów dofinan
sowywanych przez Unię Europejską w ra
mach 5. Programu Badań, Rozwoju Technicz
nego i Prezentacji

• Nr 11/1999/2000 z dnia 18 lutego w sprawie 
realizacji przedsięwzięć obrony cywilnej 
w Politechnice Śląskiej w 2000 roku

• Nr 12/1999/2000 z dnia 21 lutego w sprawie 
powołania Komisji ds. Złomowania i Spisy
wania Ubytków Metali Szlachetnych

• Nr 13/1999/2000 z dnia 22 lutego w sprawie 
okresowej oceny nauczycieli akademickich

• Nr 14/1999/2000 z dnia 23 lutego w sprawie 
określenia dodatkowych kryteriów tworzenia 
i przekształcania jednostek organizacyjnych

• Nr 15/1999/2000 z dnia 23 lutego w sprawie 
trybu zawierania umów ze studentami pełnią
cymi obowiązki asystenta stażysty

■  P ism a ok ó ln e
• Nr 14/1999/2000 z dnia 2 lutego w sprawie 

odpłatności za miejsce, pokój lub segment 
w Domach Asystenta Politechniki Śląskiej od 
1 lutego 2 0 0 0  roku

• Nr 15/1999/2000 z dnia 29 lutego podające 
do wiadomości treść Uchwały Senatu w spra
wie zaleceń do planów studiów

W S P Ó Ł P R A C A  
Z  Z A Q R A N I C Ą

■ W y j a z d y ,  p r z y j a z d y
W lutym 2000 r. Dział Współpracy z Zagrani
cą zarejestrował łącznie 95 wyjazdów zagra
nicznych do 15. następujących krajów: Czechy 
(31 osób), Niemcy (17), Austria (7), Holandia 
(7), Hiszpania (5), Wielka Brytania (5), Fran
cja (4), Portugalia (4), Rosja (4), Grecja (3), 
Irlandia (3), Szwecja (2) oraz Belgia, Słowa
cja i Włochy (po jednej osobie). Cele wyjazdów: 
konferencje - 33, konsultacje i wykłady - 29, 11
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staże - 27 (w ramach programu SOKRATES), 
wymiana - 1, inne powody - 5.
W tym samym miesiącu do Uczelni przybyło 
7 osób z ośrodków zagranicznych (Rosja - 3 
oraz Czechy, Portugalia, Słowacja i Ukraina - 
po jednej osobie).

Z ŻYCIA CKI
■ W dniu 9 lutego br. Dyrektor Centrum 
Kształcenia Inżynierów Szczepan WYRA spo
tkał się ze Starostą powiatu rybnickiego - Da
mianem MROWCEM. Omówiono formy 
współpracy pomiędzy urzędem powiatu a CKI, 
a także rozważono możliwość włączenia stu
dentów - w ramach praktyk - do rozwiązywa
nia tematów na rzecz powiatu rybnickiego. Na 
jednym z najbliższych posiedzeń Rady Centrum 
Starosta przedstawi szczegółowe obszary 
współpracy.

■ Od lutego br. uruchomiono kolejną, czwar- 
tąjuż edycję, magisterskich studiów uzupełnia
jących w ramach Wydziału Budownictwa - na 
specjalności "Technologia menedżerska". Licz
ba studentów zakwalifikowanych na studium 
wynosi 48. Kierownictwo studium Wydział po
wierzył dr inż. Janowi ŚLUSARKOWI.

■ 55-ciu absolwentów specjalności "Budowla- 
no-architektonicznej" otrzymało w CKI w dniu 
22.02.br. z rąk JM Rektora prof. Bolesława 
POCHOPIENIA, Dziekana Wydziału Budow
nictwa prof. Stanisława MAJEWSKIEGO 
i Dyrektora CKI doc. Szczepana WYRY dy
plomy ukończenia studiów inżynierskich. To 
pierwsi absolwenci tej unikatowej specjalności, 
dla której plany i programy studiów przygoto
wane przez zespół autorski prof. Janusza 
SZWABOWSKIEGO były modyfikowane 
w ramach programu "Tempus" i oparte na idei 
studiów problemowych oraz projektów zinte
growanych. Prawie wszyscy studenci tej spe
cjalności mieli okazję odbyć praktyki w uczel
niach zagranicznych współpracujących 
z Wydziałem w realizacji programu "Tempus". 
Prace przejściowe i dyplomowe dotyczyły tema
tów zgłoszonych przez urzędy miasta Rybnik 
i miast ościennych. W uroczystości wręczenia 
dyplomów uczestniczyli m.in. Prezydent miasta 
Rybnik - Adam FUDALI, Wiceprezydent Ma
rian UHEREK, Wiceburmistrz miasta Rydułto
wy - Paweł CIEŚLIK oraz liczne grono wykła
dowców realizujących proces dydaktyczny na 
tej specjalności. Należy podkreślić, że absol
wenci nie mieli problemów ze znalezieniem za
trudnienia.

ZAKŁADOWE 
ZEBRANIE DELEGATÓW 
NSZZ SOLIDARNOŚĆ

W dniu 25 lutego br. w Politechnice Śląskiej od
było się Zakładowe Zebranie Delegatów NSZZ 
"Solidarność". W zebraniu uczestniczyli m.in.: 
Przewodniczący NSZZ "Solidarność" Marian 
KRZAKLEWSKI, Wojewoda Śląski Marek 
KEMPSKI, Prorektorzy prof. Jan CHOJCAN, 
prof. Remigiusz SOSNOWSKI i prof. Wojciech 
ZIELIŃSKI oraz Dyrektor Administracyjny Woj
ciech WYDRYCHIEWICZ. Listy z życzeniami 
do delegatów przesłali Minister Przemysłu Janusz 
STEINHOFF i Wiceminister Edukacji Narodowej 
prof. Wilibald WINKLER. W zebraniu, któremu 
przewodniczyła pani Anna BLACH, uczestniczyli 
również przedstawiciele Sekcji Nauki Regionu 
Śląskiego NSZZ "S".
Dyskusja nad sprawozdaniami Komisji Zakła
dowej i Komisji Rewizyjnej miała szerszy cha
rakter i oprócz zagadnień związanych z funk
cjonowaniem Uczelni obejmowała sprawy pro
jektu ustawy "Prawo o szkolnictwie wyższym" 
i sprawy polityki państwa. W sprawach doty
czących działalności Uczelni poruszono m.in. 
kwestię konieczności poszerzenia profilu kształ
cenia, sprawę terminowości wypłat premii dla 
pracowników inżynieryjno-technicznych oraz 
problemy związane z finansowaniem Uczelni. 
W dyskusji nad projektem ustawy "Prawo 
o szkolnictwie wyższym" podnoszono m.in. 
kwestię zgodności naszego ustawodawstwa 
z prawem obowiązującym w krajach Unii Eu
ropejskiej i w związku z tym potrzebę konsul
tacji projektu z Komitetem Integracji Europej
skiej, sprawę zgodności projektu Ministerstwa 
Edukacji Narodowej z projektem Krajowej Sek
cji Nauki NSZZ "S". Mówiono także o pozycji 
pracowników naukowo-dydaktycznych i o mo
bilności systemu kształcenia. W grupie spraw 
dotyczących polityki i gospodarki państwa mó
wiono o bezrobociu i środkach na aktywne 
przeciwdziałanie wzrostowi bezrobocia, o są
downictwie i ustawie lustracyjnej, o Instytucie 
Pamięci Narodowej, sprawach uwłaszczenia, 
transporcie drogowym i kolejowym, o potrze
bie nowelizacji ustawy o mieszkalnictwie i pro
blemie konsolidacji AWS.
W sprawach organizacyjnych przyjęto rezygna
cję p. W ładysławy ALBERSKIEJ z funkcji 
członka Komisji Zakładowej. W jej miejsce 
członkiem Komisji Zakładowej został p. Jerzy 
CIBIS z Wydziału Architektury.

(m)



TARGI B U DO WMICTWA
Dużym zainteresowaniem cieszyły się zorganizowane w dniach 18-20 lutego br. w Ośrodku Sportu 
Politechniki Śląskiej Targi Budownictwa, Ogrzewania i Wyposażenia Wnętrz. Na Targach pre
zentowały się lokalne zakłady remontowo-budowlane, dealerzy renomowanych firm materiałów

wykończeniowych oraz biura 
promocji i marketingu. Zainte
resowaniem zwiedzających cie
szyły się firmy zajmujące się 
aktywnym systemem monitoro
wania instalacji grzewczych na 
gaz i olej opałowy oraz instala
cje systemu grzewczego z za
stosowaniem kolektorów sło
necznych. Trzydniowe Targi, 
jak poinformowali organizato
rzy, zwiedziło ponad 9 tys. 
osób. Zostały one przyjęte z za
dowoleniem przez wystawców, 
których było ponad 60, głównie 
z województw śląskiego i mało
polskiego. Ograniczona po

wierzchnia hali sportowej (800 m.kw.) sprawiła, że część wystawców prezentowała swoje pro
dukty na zewnątrz hali.
Patronat nad Targami objęli Prezydent Gliwic Zygmunt Frankiewicz i Rektor Politechniki Ślą
skiej Bolesław Pochopień, a organizatorem była Agencja Informacyjno-Reklamowa "Promocja".

KALEJDOSKOP ELEKTRONIKI
Instytut Elektroniki Politechniki Śląskiej zaprasza na cykl popularnych prelekcji połączonych 
z pokazami, a dotyczących najnowszych osiągnięć elektroniki i telekomunikacji. Prelekcje, pro
wadzone przez pracowników Instytutu Elektroniki odbywają się w auli "A" budynku Wydziału 
Automatyki, Elektroniki i Informatyki Politechniki Śląskiej przy ul. Akademickiej 16 w Gliwi
cach według następującego planu:

Data Temat

1.03.2000 
środa 17.00

dr inż. Jacek Izydorczyk - I l e  s u p e r k o m p u t e r ó w  z m i e ś c i  s i ę  n a  o s t r z u  
s z p i l k i ?
C z y l i  p r o c e s o r y  s y g n a ł o w e  w  t e l e k o m u n i k a c j i

8.03.2000 
środa 17.00

dr inż. Wojciech Sakowski, mgr inż. Tomasz Garbolino, mgr inż. Krzysztof 
Gucwa - L a b o r a t o r i u m  p r o j e k t o w a n i a  s p e c j a l i z o w a n y c h  u k ł a d ó w  
s c a l o n y c h

15.03.2000 
środa 17.00

dr inż. Jerzy Ihnatowicz - A n a l i z a  i  s y n t e z a  o b r a z ó w  t r ó j w y m i a r o w y c h  
w  z a s t o s o w a n i a c h  b i o m e d y c z n y c h

22.03.2000 
środa 17.00

dr inż. Stanisław Pietraszek - P r o s t e  p r o c e s o r y  P I C

29.03.2000 
środa 17.00

dr inż. Krzysztof Waczyński, mgr inż. Kazimierz Drabczyk - O g n i w a  
s ł o n e c z n e

5.04.2000 
środa 17.00

dr inż. Jerzy Woj tuszek, mgr inż. Grzegorz Dziwoki - T e c h n o l o g i e  x H D L  
N o w a  j a k o ś ć  u s ł u g  t e l e k o m u n i k a c y j n y c h

12.04.2000 
środa 17.00

prof. dr hab.inż. Edward Hrynkiewicz, mgr inż. Mirosław Chmiel, mgr inż. 
Andrzej Malcher - S t e r o w n i k i  p r z e m y s ł o w e

26.04.2000 
środa 17.00

dr inż. Jerzy Mazur, dr inż. Władysław Ciążyński, mgr inż. Grzegorz 
Wieczorek - Ś w i a t ł o w o d y
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BIURA KARIER STUDENCKICH
Dokonujące się przemiany społeczno - gospodarcze stawiają przed szkolnictwem wyższym nowe 
zadania. Dotyczą one m.in.:
• kształcenia ludzi t w ó r c z y c h ,  i n n o w a c y j n y c h ,  krytycznych, przygotowanych do skutecznego roz

wiązywania problemów zawodowych i ulepszania rzeczywistości;
• eksponowania o s o b o t w ó r c z e j  r o l i  szkoły wyższej przy założeniu, że z każdego etapu kariery 

szkolnej uczący się powinien wychodzić duchowo bogatszy, osobowościowo bardziej wszech
stronny, zawodowo sprawniejszy i bardziej zaradny życiowo;

• upatrywania istoty działalności dydaktyczno - wychowawczej w organizowaniu aktywności stu
dentów zwanej s t u d i o w a n i e m ,  tak, by była ona źródłem doświadczeń niezbędnych z punktu wi
dzenia przyszłych ról zawodowych.

Zadania te powinny być przedmiotem szczególnej troski w okresie reformowania systemu pol
skiej edukacji. Reforma bowiem nie może ograniczać się do zmian strukturalnych, ale powinna 
obejmować istotę funkcjonowania szkoły wyższej tj. relację nauczyciel akademicki - student.

DLACZEGO BIURO KARIER W OBDD?
Ośrodek Badań i Doskonalenia Dydaktyki uczestniczy w realizacji tych zadań w formie:
• przygotowywania młodych nauczycieli akademickich do właściwej organizacji i realizacji pro

cesu dydaktycznego;
• prowadzenia badań dotyczących przygotowania studentów do pełnienia ról zawodowych,
• przygotowywania studentów - uczestników Fakultatywnego Studium Pedagogicznego do pro

wadzenia w szkołach zajęć ułatwiających młodzieży "poruszanie się" po skomplikowanym ryn
ku pracy i kontakty z pracodawcami, a tym samym wdrażanie ich do rozpoznawania swoich 
predyspozycji i prezentowania ich w toku własnych kontaktów z pracodawcami.

S t u d i u m  P e d a g o g i c z n e  d l a  n a u c z y c i e l i  a k a d e m i c k i c h  rozpoczynających pracę w tym charakte
rze trwa dwa semestry i organizowane jest w każdym roku akademickim. Co roku uczestniczyło 
w zajęciach Studium około 25 asystentów. W bieżącym roku akademickim liczba uczestników 
Studium wynosi 60, przy czym dla 15-osobowej grupy asystentów zajęcia organizowane są 
w Katowicach.
Badania d o j r z a ł o ś c i  s t u d e n t ó w  do podejmowania samodzielnych ról zawodowych i społecznych 
prowadzone są wśród studentów IV i V roku oraz młodych nauczycieli akademickich. Planowane 
jest ich rozszerzenie o badanie losów absolwentów zatrudnionych w różnych dziedzinach życia 
gospodarczego i społecznego.
W wielu zakresach wyniki tych badań nie korespondują z oczekiwaniami pracodawców, którzy 
często równie wysoko jak wykształcenie kierunkowe cenią: kreatywność, innowacyjność myśle
nia, komunikatywność, umiejętność pracy w zespole, dynamiczność, samodzielność, zdolności kie
rownicze, znajomość języków obcych, umiejętność pracy z komputerem itp. Natomiast wśród wa
runków sukcesu zawodowego wymienia się również: wytrwałość, optymizm, sztukę przekonywa- v
nia, pomysłowość oraz aktywne działanie.
Oznacza to potrzebę bardziej w s z e c h s t r o n n e g o  r o z w o j u  o s o b o w o ś c i  s t u d e n t ó w  oraz zaintereso
wania ich pracą nad rozwojem własnej osobowości od pierwszego roku studiów. ’
Kształtowaniu systemu wiedzy studentów, rozwojowi ich sprawności i umiejętności intelektual
nych towarzyszyć powinien rozwój zainteresowań, potrzeb, postaw, ambicji, systemu wartości, 
celowi planów życiowych, które nie tylko nadają sens ludzkiemu myśleniu i działaniu, ale znacz
nie ułatwiają znalezienie się na zróżnicowanym i dynamicznym rynku pracy.
Oznacza to także potrzebę umożliwienia studentom rozpoznawania i wzbogacania różnych wy
miarów ich osobowości oraz przygotowania ich do skutecznych kontaktów z pracodawcami.
W tym m.in. celu powstały w wielu szkołach wyższych naszego kraju Biura Karier Studenckich.
Ze względu na dotychczasową działalność w tym zakresie oraz posiadaną bazę (pracownia psy
chologiczna, biblioteka, videoteka, sprzęt video, pracownicy) Biuro Karier w naszej Uczelni po
wstało właśnie w OBDD na mocy Zarządzenia Rektora Politechniki Śląskiej nr 30/96/97 z dnia 
19 sierpnia 1997 roku.



CELE I ZADANIA BIURA KARIER STUDENCKICH
BKS powstało na mocy porozumienia zawartego pomiędzy Politechniką Śląską a Wojewódzkim 
Urzędem Pracy w Katowicach jako efekt uczestnictwa w konkursie na ogólnopolską sieć Biur 
Karier Studenckich zorganizowanego w 1997 roku przez Krajowy Urząd Pracy.
Głównym celem funkcjonowania tej jednostki jest promocja na rynku pracy absolwentów Poli
techniki Śląskiej oraz innych uczelni województwa śląskiego, a także pomoc w pozyskiwaniu przez 
nich pracy na miarę możliwości, oczekiwań i potrzeb. Realizacja tego celu odbywa się przez:
• ułatwianie studentom rozpoznawania swoich predyspozycji oraz doradzanie im możliwości wy

korzystania ich w świadomym kierowaniu własną karierą zawodową;
• gromadzenie informacji o firmach aktualnych na rynku pracy i możliwościach zatrudnienia 

w nich absolwentów różnych kierunków studiów.

Działalność Biura w odniesieniu do studentów i pracodawców jest wielokierunkowa.
Pakiet propozycji dla studentów obejmuje:
• określanie predyspozycji wyznaczających karierę zawodową;
• poznawanie mocnych stron osobowości;
• doskonalenie umiejętności komunikacji międzyludzkiej i działań w zespole;
• przygotowanie cv, listu motywacyjnego, ofert pracy itp.;
• trening w zakresie rozmów wstępnych z pracodawcami i analizę ich przebiegu.

W tym zakresie każdy ze studentów ma możliwość:
• skorzystania z pomocy doradcy zawodowego (diagnoza psychologiczna, rozmowa doradcza itp.);
• uczestniczenia w cyklu zajęć warsztatowych ( kreatywna osobowość, techniki twórczego my

ślenia, proces podejmowania decyzji, negocjacje, trigger video );
• skorzystania z videoteki i literatury ułatwiającej funkcjonowanie na rynku pracy;
• złożenia oferty w zakresie preferowanego przyszłego zatrudnienia;
• uzyskania informacji o praktykach, kursach, stażach, a także możliwościach kontynuowania 

kształcenia w formie studiów podyplomowych itp.

Pakiet propozycji dla pracodawców stanowi:
• redagowanie ofert pracy ( zadania przyszłego pracownika, stawiane mu wymagania, warunki 

zatrudnienia itp.);
• zamieszczanie ofert pracy i pozyskiwanie stosownych kandydatów;
• ocena predyspozycji osobowościowych rekomendowanych kandydatów;
• promowanie sylwetek osobowych absolwentów wszystkich kierunków studiów,
• organizowanie prezentacji mających na celu kształtowanie obrazu przyszłego pracodawcy;
• udział w Targach Pracy.
W tym zakresie pracodawcy otrzymują informacje o możliwościach współpracy z Biurem, a na
stępnie precyzowane są warunki tej współpracy.
Realizacja takiego zakresu zadań wymaga ścisłej współpracy z Władzami Uczelni, prodziekanami ds. stu
denckich, organizacjami młodzieżowymi oraz instytucjami powołanymi do aktywizacji rynku pracy.

DZIAŁALNOŚĆ BIURA KARIER W LICZBACH 
S t u d e n c i

1. Studenci zasięgający informacji o działalności Biura - ok.2500.
2. Rozmowy doradcze - ok. 1780.
3. Studenci kierowani do pracodawców - ok. 1600.
4. Studenci uczestniczący w zajęciach warsztatowych z zakresu przygotowania do wejścia na 

rynek pracy:
- Wydział Automatyki, Elektroniki i Informatyki - 7 grup,
- Wydział Budownictwa - 2 grupy,
- Wydział Górnictwa i Geologii - 2 grupy,
- Wydział Inżynierii Środowiska i Energetyki - 10 grup,
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- Wydział Mechaniczny Technologiczny - 1 grupa,
- Wydział Inżynierii Materiałowej, Metalurgii i Transportu - 12 grup.

5. Studenci uczestniczący w zajęciach z języka angielskiego sponsorowanych przez Unilever - 
31 osób w r.akad. 1997/98 z Wydziałów: Chemicznego, Inżynierii Środowiska i Energetyki 
oraz Organizacji i Zarządzania; w r.akad. 1998/99 - 75 osób z tych samych Wydziałów, a 
także Wydziału Automatyki, Elektroniki i Informatyki oraz Mechanicznego Technologiczne
go.

6 . Studenci uczestniczący w zajęciach z języka włoskiego sponsorowanych przez Fiat Auto Po- 
land - 30 osób z Wydziału Inżynierii Materiałowej, Metalurgii i Transportu (grupa katowic
ka), Chemicznego, Elektrycznego oraz Organizacji i Zarządzania (grupa gliwicka).

7. Studenci uczestniczący w zajęciach z języka angielskiego sponsorowanych przez MOSTO
STAL Holding S.A. - 15 osób z Wydziału Budownictwa.

P r a c o d a w c y
1. Firmy współpracujące z BKS, oferujące studentom praktyki, staże, możliwość pisania prac 

dyplomowych oraz zatrudnienie - 2 0 0 ;
2. Firmy, które podpisały z Politechniką Śląską umowę o współpracy: MOSTOSTAL Zabrze, FIAT 

AUTO POLAND, DAEWOO FSO MOTOR POLSKA, (EXBUD S.A. w przygotowaniu).
3. Firmy prezentujące swój wizerunek naszym studentom: OPEL POLSKA, UNILEVER, AME

RICAN MANAGEMENT SYSTEMS, DAEWOO - FSO MOTOR POLSKA, PROCTER 
& GAMBLE, SAINT GOBAIN, MOSTOSTAL, 1X0 NEUBER, ABB Daimler Benz, FIAT 
AUTO POLAND, L'OREAL, KOMPANIA PIWOWARSKA.

4. Firmy uczestniczące w Targach "KADRY INŻYNIERSKIE 99" - 37.
P r a c o w n i c y  B K S

1. Udział w akcji "Otwarte drzwi Uczelni" informującej o możliwościach studiowania w Poli
technice Śląskiej, zasadach rekrutacji, studiach podyplomowych itp. zorganizowanej przez Cen
trum Informacji Zawodowej w Sosnowcu ( luty-kwiecień, wrzesień-paździemik 1999),

2. Udział w Międzynarodowym Forum Pracodawców ( luty 1999 ).
3. Współudział w opracowaniu katalogu "ABSOLWENT'99" zawierającego informacje o fir

mach i możliwościach zatrudnienia w nich, sposobach rekrutacji i sporządzaniu dokumen
tów. Katalog ma być wydawnictwem cyklicznym i ukazywać się co roku.

4. Opublikowanie raportu z badań pt. "Studenci przyszli kierownicy" (styczeń 1998).
5. Udział w konferencji naukowej na temat "Edukacja a perspektywy rynku pracy absolwentów 

Górnego Śląska" zorganizowanej w Wyższej Szkole Handlowej w Katowicach - Piotrowi
cach (kwiecień 1998). Wygłoszenie referatu pt. "Dojrzałość studentów do podejmowania in
żynierskich ról zawodowych".

6 . Udział w konferencji poświęconej naukowo-inżynierskim osiągnięciom DAEWOO - FSO MO
TOR POLSKA (Warszawa, maj 1998).

7. Prowadzenie badań przydatności zawodowej dla DAEWOO - FSO oraz udział w projekcie 
"Młoda Kadra 2000" realizowanym przez końcem SAINT GOBAIN.

8 . Udział w pracach sieci Biur Karier.

UWAGI KOŃCOWE
Kilkanaście miesięcy funkcjonowania Biura Karier wydaje się potwierdzać słuszność tego przed
sięwzięcia. Wielu studentów zatrudnionych zostało w firmach odpowiadających ich możliwościom 
i oczekiwaniom, skorzystało z propozycji pracy wakacyjnej oraz nauki języków obcych sponso
rowanych przez dwie firmy. Zajęcia warsztatowe oraz indywidualne doradztwo zawodowe przy
jęli studenci z dużym zainteresowaniem.
Kontakty z pracodawcami okazały się również owocne. W otrzymywanych ofertach pracy oraz 
w rozmowach z osobami prowadzącymi rekrutację pracowników do poszczególnych firm okre
ślane są oczekiwania pod adresem naszych absolwentów, które nie tylko ukierunkowują pracę ze 
studentami, ale także mogą stanowić wskazówki do organizacji kształcenia na poszczególnych kie
runkach studiów. Niektóre z firm stwarzają studentom możliwość odbywania atrakcyjnych prak
tyk, które mogą być zaliczane jako okres próbny w przypadku podjęcia pracy oraz realizowania 
prac dyplomowych.
Oprócz kontynuacji pracy we wszystkich wymienionych kierunkach planuje się intensyfikację dzia
łań w zakresie zainteresowania studentów planowaniem własnego rozwoju zawodowego od po
czątku studiów i przygotowaniem się do skutecznego realizowania kariery zawodowej.



Z PRffC KBN
■  P o s ie d z e n ie  K o m ite tu
17 lutego br. odbyło się posiedzenie Komitetu 
Badań Naukowych. Obradom przewodniczył 
Minister Nauki, Przewodniczący Komitetu prof. 
Andrzej Wiszniewski.
Na wstępie Komitet minutą ciszy uczcił pamięć 
zmarłego 1 lutego br. profesora Andrzeja Za
krzewskiego, historyka, posła na Sejm, mini
stra kultury i dziedzictwa narodowego. Był dok
torem nauk humanistycznych, absolwentem 
Wydziału Prawa i Administracji Uniwersytetu 
Warszawskiego. Od marca 1999 roku był 
członkiem Komitetu Badań Naukowych.
Komitet wysłuchał informacji min. Małgorzaty 
Kozłowskiej na temat planu finansowego na 
2000 rok w ramach działu 77 - Nauka, 
z uwzględnieniem zobowiązań. Zobowiązania 
na 2000 rok - stan według podjętych decyzji 
zawartych umów - wynoszą 674 896 789,68 zł. 
Łączna kwota wydatków planowana w 2000 roku 
wynosi 3 050 506 000 zł.
Następnie Komitet rozpatrzył i przyjął projekt 
podziału środków pomiędzy zespoły komisji 
Komitetu na dofinansowanie jednostek nauko
wych i badawczo-rozwojowych w roku 2000 
z dotacji podmiotowej. Kwoty wskazane zespo
łom w porównaniu do roku 1999 charakteryzują 
się następującym wzrostem:

Z espół W zrost dotacji podmiotowej w proc.
H-01 13 ,54
H-02 23,11
P-03 11,41
P-04 7 ,7 0
P-05 7 ,6 7
P-06 4 ,3 9
T-07 9 ,8 8
T-08 8 ,52
T-09 9 ,7 7
T-10 7 ,53
T-11 9 ,2 7
T-12 7 ,63
T-00 3 ,2 4

Różnice wzrostu wynikają głównie z potrzeby 
dofinansowania nowych jednostek w niektórych 
zespołach, jak również przesunięć jednostek 
między zespołami.
Przyjęty też został wniosek Ministra Edukacji 
Narodowej w sprawie podziału środków na ba
dania własne szkół wyższych w 2000 roku mię
dzy ministrów nadzorujących szkoły wyższe:

Departament Studiów i Polityki Naukowej przed
stawił projekt uchwały zmieniającej uchwałę 
nr 1/2000 z 21 stycznia br. w sprawie przyzna
nia środków na dofinansowanie działalności 
ogólnotechnicznej i wspomagającej badania 
(DOT) w 2000 roku. Projekt - zaakceptowany 
przez Komitet - przewiduje dla naczelnych 
i centralnych organów administracji rządowej, 
Polskiej Akademii Nauk i Polskiej Akademii 
Umiejętności zwiększenie środków finanso
wych do wysokości 45 534 900 zł. 
Przewodniczący Zespołu opiniodawczo-doradcze
go ds. Projektów Celowych Zamawianych przed
łożył szereg wniosków o ustanowienie PBZ. 
Komitet zaakceptował wniosek zespołu P-06
0 ustanowienie PBZ KBN 21/P06/99 "Zastoso
wanie enzymatycznej modyfikacji surowców
1 składników żywności w celu opracowania pro
duktów nowej generacji i polepszenia funkcjo
nalnych właściwości żywności konwencjonal
nej" oraz - warunkowo - PBZ KBN 16/P03, 
H02/99 "Metody matematyczne w analizie ryn
ków i instrumentów finansowych w Polsce", po 
uzupełnieniu o uwagi zgłoszone przez trzecie
go recenzenta.
Komitet przyjął też do realizacji 6 projek
tów celowych zamawianych zgłoszonych do 
XXI konkursu.
Departament Systemów Informatycznych 
przedstawił informację w sprawie rozpatrzenia 
przez Zespół ds. Infrastruktury Informatycznej 
wniosków jednostek o dofinansowanie zakupu 
licencji krajowych na oprogramowanie kompu
terowe oraz rozbudowy i udostępniania baz da
nych o charakterze regionalnym lub ogólnokra
jowym w sieciach komputerowych w 2000 roku. 
Zgodnie z przyjętym przez KBN 15 września 
1999 roku uzasadnieniem do projektu ustawy 
budżetowej, w roku 2000 nie wyodrębniono 
środków na dofinansowanie baz danych i za
kupów licencji krajowych na oprogramowanie. 
Przyjęta została zasada, że środki na ten cel 
zwiększają dotację na specjalne programy 
i urządzenia badawcze (SPUB) z zakresu in
frastruktury informatycznej przyznawaną wy
branym jednostkom (centra KDM lub wiodą
cym dla MAN) w celu udostępnienia sieciowe
go dla zainteresowanych jednostek na terenie 
kraju. KBS i KBP podjęły uchwały w sprawie 
dotacji na SPUB 9 i 10 lutego br. z uwzględ
nieniem przytoczonej zasady. Komitet stano
wisko zespołu przyjął.
Komitet wysłuchał i przyjął do wiadomości pro
jekt programu rozwoju infrastruktury informa
tycznej polskiego środowiska naukowo-akade- 
mickiego na lata 2001-2005 "PIONIER: Polski 
Internet Optyczny - Zaawansowane Aplikacje, 
Usługi i Technologie dla Społeczeństwa Infor
macyjnego" zaprezentowany przez prof. Jac
ka Rychlewskiego (pełny tekst dostępny jest na 
stronie http://www.kbn.gov.pl/analizy/pionier/).

Ministerstwo Dotacja 2 0 0 0  
w zł

W zrost dotacji 
w proc.

MZ 3 4  9 0 0  0 00 6 ,93
MON 9 3 6 0  0 00 -6 ,88
MKiDN 821 0 00 8 ,17
MTiGM 431 0 00 8 ,17
MSWiA 2 5 0  0 00 -
MEN (łącznie z  
AWF)

173 418  0 00 9 ,38

R azem 2 1 9  180  0 00 8 ,29

http://www.kbn.gov.pl/analizy/pionier/


Projekt został przedstawiony na posiedzeniach 
KBS i KBP oraz skierowany do dyskusji Rad 
Użytkowników MAN i kierowników centrów KDM.
Departament Współpracy z Zagranicą i Inte
gracji Europejskiej przedstawił informację na 
temat konkursu o dofinansowanie działań 
wspomagających uczestnictwo polskich zespo
łów w 5. Programie Ramowym UE (wpłynęło 
36 wniosków, w tym 22 od instytucji, które uzy
skały status krajowego, regionalnego lub bran
żowego punktu kontaktowego i były dofinanso
wane w ubiegłym roku).
Komisja Europejska poinformowała o wybraniu 
sześciu polskich specjalistów do eksperckich 
grup doradczych (expert advisory groups) wspo
magających ją  w realizacji poszczególnych ak
cji kluczowych (key actions) 5. PR. Są to:
• prof. dr hab.n.med. Konrad Rydzyński, In

stytut Medycyny Prac w Łodzi - Program 
LIFE (Akcja: Zdrowie, żywność i czynniki 
środowiskowe),

• dr hab., prof. UG Bogusław Szewczyk, Uni
wersytet Gdański - Program LIFE (Akcja: 
Kontrola chorób zakaźnych),

• dr hab., prof. UG Ewa Łojkowska, Uniwer
sytet Gdański - Program LIFE (Akcja: Zrów
noważone rolnictwo, rybołówstwo i leśnic
two, w tym zintegrowany rozwój obszarów 
wiejskich),

• prof. dr hab.inż. Andrzej Piotr Wierzbicki, In
stytut Łączności w Warszawie - Program 
IST (Akcja: Tworzenie przyjaznego społe
czeństwa informacyjnego),

• dr, prof. WSM Władysław Rymarz, Wyższa 
Szkoła Morska w Gdyni - Program 
GROWTH (Akcja: Zrównoważona mobil
ność i wymienność),

• prof. dr hab. Maciej Sadowski, Instytut 
Ochrony Środowiska w Warszawie - Pro
gram EESD (Akcja: Zmiany globalne, klimat 
i bioróżnorodność).

Sekretarz Komisji Wyborczej przedstawił infor
mację o przebiegu wyborów do zespołów ko
misji KBN IV kadencji. Rozesłano 24 755 kart 
wyborczych do osób, które wzięły udział 
w pierwszej turze wyborów. Termin zwrotu kart 
mija 6 marca br.
Kolejne posiedzenie Komitetu zaplanowano na 
23 marca br.

■  P o s ie d z e n ia  k o m is j i
9 i 10 lutego br. odbyły się posiedzenia Komi
sji Badań Stosowanych i Podstawowych. Ob
radom przewodniczyli przewodniczący komisji 
- odpowiednio prof. Bogdan Marciniec i prof. 
Andrzej Kajetan Wróblewski.
Obie komisje wysłuchały przedstawionej przez 
prof. Jacka Rychlewskiego propozycji progra
mu rozwoju infrastruktury informatycznej pol
skiego środowiska naukowo-akademickiego na 
lata 2001 - 2005 "PIONIER: Polski Internet

Optyczny - Zaawansowane Aplikacje, Usługi i Tech
nologie dla Społeczeństwa Informacyjnego".
Obie komisje zaakceptowały przedłożony 
przez Departament Systemów Informatycz
nych projekt uchwały w sprawie podziału środ
ków finansowych w roku 2000 na dofinanso
wanie specjalnych programów i urządzeń ba
dawczych (SPUB) w zakresie infrastruktury in
formatycznej. Na utrzymanie i użytkowanie sie
ci MAN oraz połączeń krajowych i międzyna
rodowych przydzielono dotację w wysokości 
12 723 900 zł, zaś na utrzymanie i eksploata
cję centrów KDM - 20 455 690 zł. 
Departament Studiów i Polityki Naukowej 
przedstawił projekt uchwały w sprawie rozdy
sponowania środków na działalność ogólno
techniczną wspomagającą badania podmiotów 
działających na rzecz nauki (DOT). Obie ko
misje przyjęły przydzielenie - zgodnie z wnio
skami zespołów opiniodawczych - dotacji w wy
sokości 1 620 310 zł dla 34 podmiotów, które 
wnioskowały o 2 529 616 zł. Negatywnie zo
stały zaopiniowane wnioski 9 podmiotów na 
kwotę 450 190 zł.
KBP zaakceptowała - przedłożone przez De
partament Badań - wnioski zespołów dotyczą
cych dofinansowania w 2000 roku specjalnych 
programów i urządzeń badawczych (SPUB) 
kontynuowanych na łączną kwotę 14 374 660 zł 
(w tym 2 173 000 zł przydzielone już w trak
cie styczniowego posiedzenia KBP).
Min. Małgorzata Kozłowska przedstawiła plan 
finansowy wydatków działu 77-Nauka w roku 
2000 z uwzględnieniem zobowiązań. 
Departament Badań przedłożył do rozpatrze
nia propozycję podziału środków pomiędzy ze
społy komisji Komitetu na dofinansowanie jed
nostek naukowych i badawczo-rozwojowych 
w 2000 roku z dotacji podmiotowej. W obu ko
misjach wywiązała się długa dyskusja nad pro
jektem. Ostateczną decyzję podejmie Komitet. 
KBP rekomendowała Zespołowi Nauk Biolo
gicznych, Nauk o Ziemi i Ochrony Środowiska 
(P-04) pozytywne rozpatrzenie wniosku prof. 
Macieja Żylicza (członek KBP), o umożliwie
nie udziału jego projektu badawczego w naj
bliższym konkursie "grantów".
Na zakończenie min. Małgorzata Kozłowska 
omówiła - przyjęty 8 lutego br. przez Radę Mi
nistrów - projekt ustawy o zmianie ustawy 
o jednostkach badawczo-rozwojowych.
Kolejne - tym razem wspólne - posiedzenie ko
misji zaplanowano na 15 i 16 marca br.

■  P rogram  rozwoju  
in frastruktury  in form atycznej

Powstał program rozwoju infrastruktury infor
matycznej polskiego środowiska naukowo-aka
demickiego na lata 2001-2005 "PIONIER: Pol
ski Internet Optyczny - Zaawansowane Aplika



cje, Usługi i Technologie dla Społeczeństwa In
formacyjnego". Opracowanie - na zlecenie kie
rownictwa KBN - wykonał w 1999 roku zespół 
w składzie: prof. Jacek Rychlewski, prof. Jan 
Węglarz, dr Stanisław Starzak, dr Maciej Stro
iński i mgr Mścisław Nakonieczny.
Zakres opracowania obejmuje sformułowanie 
obszarów oraz celów badań i wdrożeń w zakresie 
dalszego rozwoju infrastruktury informatycznej pol
skiego środowiska naukowo-akademickiego na lata 
2001 - 2005. Założono, że rok 2000 będzie rokiem 
przygotowawczym, w związku z czym możliwe 
będzie wówczas bardziej szczegółowe opraco
wanie poszczególnych obszarów badań w zakre
sie aplikacji i zaawansowanych usług.
Jest to kontynuacja zadania rozwoju sieci in
formatycznych w Polsce, jakie KBN konse
kwentnie realizuje od 1991 roku. Zbudowano 
w tym czasie infrastrukturę informatyczną na
uki, wytworzono struktury techniczne i organi
zacyjne, które będą stanowić bazę do podję
cia programu PIONIER.
Opracowanie w styczniu br. zostało skierowa
ne do dyskusji środowiskowej. Otrzymali je 
przewodniczący Rad Użytkowników 22 Miej
skich Sieci Komputerowych (MAN) oraz kie
rownicy 5 Centrów Komputerowych Dużej 
Mocy (KDM oraz członkowie zespołów komi
sji Komitetu Badań Naukowych. Pełny tekst 
dostępny jest również w sieci Internet na stro
nie http://www.kbn.gov.pl/analizy/pionier/.
W tym kontekście cieszy więc inicjatywa Prezy
dium Polskiej Akademii Nauk z 8 lutego br. po
wołania Komitetu Problemowego ds. Internetu 
dla Nauki. Wyrażamy nadzieję, że PAN włączy 
się intensywnie w prace nad dalszym rozwojem 
naukowej sieci informatycznej nie tylko praca
mi Komitetu, ale również zaangażowaniem ze
społów twórczych i środków finansowych.

■  Projekt nowelizacji ustawy 
o jednostkach BR

Rada Ministrów na posiedzeniu w dniu 8 lute
go br. zaakceptowała projekt nowelizacji usta
wy o jednostkach badawczo-rozwojowych.
W projekcie uwzględniono zmiany, które są 
uzupełnieniem przepisów regulujących funkcjo
nowanie jednostek badawczo-rozwojowych uję
tych w przedłożonym Sejmowi projekcie usta
wy o jednostkach badawczo-rozwojowych. 
Zmiany zawarte w projekcie są następujące:
• Umożliwienie przekształcenia jednostki ba

dawczo-rozwojowej w instytut PAN lub włą
czenie jej do państwowej szkoły wyższej 
bądź do instytutu PAN. Zmiana formy orga
nizacyjnej i własnościowej jednostki będzie 
dokonana po uzgodnieniu z odpowiednimi 
organami zainteresowanej jednostki lub 
z właściwymi ministrami.

• Działające obecnie instytuty naukowo-ba
dawcze będą mogły otrzymać status pań
stwowego instytutu badawczego na mocy

rozporządzenia Rady Ministrów. Dotyczyć to 
będzie wyłącznie tych instytutów, które - nie
zależnie od prowadzonych badań nauko
wych i prac rozwojowych - będą wykonywały 
w sposób ciągły zadania szczególnie waż
ne dla polityki państwa. Uprzednio wykona
na zostanie ocena dotychczasowej działal
ności placówki, potencjału kadrowego i ma
jątkowego itp.

• Projekt zawiera zmiany dotyczące funkcjo
nowania jednostek badawczo-rozwojowych 
nadzorowanych przez MON i MSWiA. Prze
widuje się wyłączenie ich ze struktur resor
tu obrony narodowej. Będą one działały 
zgodnie z zasadami określonymi w ustawie 
o jednostkach badawczo-rozwojowych, czyli 
będą prowadziły samodzielną gospodarkę fi
nansową.

■  KBN współorganizatorem  
europejskiej konferencji

Komitet Badań Naukowych jest współorganiza
torem europejskiej konferencji ministerialnej 
"Information Society: Accelerating European 
Integration", która odbędzie się w Warszawie 
11 i 12 maja 2000 roku.
Informacje o konferencji zamieszczane są na 
stronie htt://www.kbn.gov.pl

Rzecznik Prasowy 
Komitetu Badań Naukowych 

dr Tadeusz Zaleski

Z NOTATNIKA 
PRZEWODNICZĄCEGO RG Sz.W .

Rada Główna Szkolnictwa Wyższego na posie
dzeniu w dniu 10 lutego br. przyjęła 3 uchwa
ły dotyczące prawa o szkolnictwie wyższym:
• w sprawie podstawowych elementów projek

towanej ustawy "Prawo o szkolnictwie wy
ższym" (uchwala nr 13/2000);

• w sprawie projektu ustawy "Prawo o szkolnic
twie wyższym "przedstawionego przez Ministra 
Edukacji Narodowej w wersji z dnia 18 stycz
nia 2000 r. (uchwała nr 14/2000);

• w sprawie poselskiego projektu ustawy o zmia
nie ustawy o szkolnictwie wyższym (uchwała 
nr 15/2000).

¥

P i e r w s z a  z  w y m i e n i o n y c h  u c h w a ł  p r e z e n t u j e  
a k t u a ln e  i  o f i c ja l n e  s t a n o w i s k o  w  s p r a w i e  p r o j e k 
t o w a n e j  z m i a n y  u s t a w y  o  s z k o l n i c t w i e  w y ż s z y m .  
U c h w a l ę  t ę  p r e z e n t u j e m y  n i ż e j  w  c a ł o ś c i .
1. Rada Główna Szkolnictwa Wyższego wy
powiadała się w kilku dokumentach na temat 
kolejnych wersji projektu ustawy "Prawo o szkol
nictwie wyższym" przedstawianych przez MEN.

http://www.kbn.gov.pl/analizy/pionier/
http://www.kbn.gov.pl


Iu
ty

'2
00

0
Były to w szczególności: Stanowisko nr 54/99 
Rady Głównej z dnia 23 czerwca 1999 r. 
w sprawie projektu ustawy "Prawo o szkolnic
twie wyższym" (w wersji z czerwca 1999 r.), 
Stanowisko Rady Głównej z dnia 25 listopada 
1999 r. w sprawie podstawowych problemów 
ustroju szkolnictwa wyższego w Polsce, 
Uchwała Rady Głównej nr 587/99 z dnia 25 lis
topada 1999 r. w sprawie projektu "Prawo 
o szkolnictwie wyższym" (wersja robocza 
z 2.09.99), Stanowisko nr 1/2000 Prezydium 
Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego z dnia 
26 stycznia 2 0 0 0  r. w sprawie projektu ustawy 
"Prawo o szkolnictwie wyższym" (projekt 
z dnia 18 stycznia 2000 r.). Ostatnie z wymie
nionych dokumentów, stanowisko Prezydium 
Rady z dnia 26 stycznia 2000 r. było stanowi
skiem wstępnym.
Rada Główna wypowiadając się na temat ko
lejnego projektu ustawy "Prawo o szkolnictwie 
wyższym" z dnia 18 stycznia 2 0 0 0  r. podtrzy
muje swoje opinie wyrażone w przytoczonych 
wyżej dokumentach, z tym, że wobec nowej 
propozycji dotyczącej włączenia Akademickiej 
Komisji Akredytacyjnej do Rady Głównej, uwa
ża za możliwe dostosowanie do tej propozycji 
swego stanowiska dotyczącego wzajemnych re
lacji między Radą Główną, AKA i KRASP.

2. Rada Główna uważa, że konieczne jest ca
łościowe uregulowanie ustawowe problemów 
szkolnictwa wyższego w nowej ustawie, która 
obejmie w szczególności wszystkie sprawy re
gulowane teraz zarówno ustawą z dnia 12  wrze
śnia 1990 r. o szkolnictwie wyższym jak i usta
wą z dnia 26 czerwca 1997 r. o wyższych szko
łach zawodowych. Dotychczasowe, negatywne, 
doświadczenia z funkcjonowaniem dwóch róż
nych ustaw dotyczących szkolnictwa wyższe
go dają wystarczające podstawy do uzasadnie
nia takiej opinii.

3. W nawiązaniu do swego stanowiska z dnia 
25 listopada (p. poprzedni numer Z ŻYCIA...) 
Rada Główna stwierdza, że:
- Podstawowy sens konstytucyjnych gwarancji 

prawa do wykształcenia znajduje swój wyraz 
w ust. 1 i 4 art. 70 Konstytucji RP, mówią
cych o tym, iż każdy ma prawo do nauki, a 
nauka do 18. roku życia jest obowiązkowa, 
oraz że władze publiczne zapewniają obywa
telom powszechny i równy dostęp do wy
kształcenia. Powszechny i równy dostęp po
winien być celem i osią, wokół której organi
zuje się system edukacyjny w Polsce, a pro
jekty ustroju prawnego szkolnictwa wyższe
go należy oceniać ze względu na stopień re
alizacji tych gwarancji konstytucyjnych.

- Obowiązek szkolny do 18. roku życia przesą
dza o budżetowym finansowaniu szkół w sys
temie oświatowym. Kształcenie w szkołach 
wyższych dotyczy osób dorosłych, zdolnych 
do podejmowania odpowiedzialności za swą 
przyszłość i nie jest obowiązkowe.
Pewne formy odpłatności względnie współodpłat- 
ności za niektóre usługi edukacyjne, z powołaniem 
się na ust. 2 art. 70 Konstytucji są nieuniknione.

- Program, wymagania i organizacja kształce
nia oferowanego przez szkoły wyższe powin
ny zależeć od rodzajów dyplomów ukończe
nia studiów, a nie od formy płatności. Licz
ba miejsc na prowadzonych przez uczelnie 
kierunkach i rodzajach studiów powinna 
przede wszystkim zależeć od możliwości ka
drowych i materialnych, a także od liczby 
chętnych. O prawie do korzystania z miejsc 
finansowanych z budżetu państwa (na stu
diach stacjonarnych i niestacjonarnych) po
winna decydować terminowość i osiągane 
wyniki studiów. Zasady sporządzania list stu
dentów, których kształcenie finansuje budżet 
państwa powinno określać stosowne rozpo
rządzenie ministra właściwego do spraw 
szkolnictwa wyższego.

- Ustawa powinna określać ogólne zasady lo
kowania w uczelniach publicznych zamówień 
edukacyjnych finansowanych z budżetu pań
stwa. Ze względu na długość cyklu kształce
nia i interesy uczelni jako instytucji, podsta
wową cechą systemu musi być stabilność. 
Rozporządzenia m inistra właściwego do 
spraw szkolnictwa wyższego dotyczące tych 
spraw muszą być opiniowane przez Radę 
Główną Szkolnictwa W yższego, KRASP, 
Parlament Studentów i związki zawodowe.

4. W nawiązaniu do stanowiska Prezydium 
Rady nr 1/2000 z dnia 26 stycznia 2000 r. Rada 
Główna przypomina, że obecnie partnerami dla 
MEN (i innych m inisterstw nadzorujących 
szkoły wyższe) jako urzędu reprezentującego 
(urzędów reprezentujących) władze państwowe 
są w dziedzinie edukacji wyższej:
- Rada Główna Szkolnictwa Wyższego,
- rektorzy i konferencje rektorów, w pierwszym 

rzędzie Konferencja Rektorów Akademickich 
Szkół Polskich - KRASP (nie mających obec
nie uprawnień wynikających z przepisów 
ustawowych),

- Parlament Studentów RP,
- związki zawodowe
oraz w ograniczonym zakresie akredytacyjnym, 
w odniesieniu tylko do szkół zawodowych - 
Komisja Akredytacyjna Wyższego Szkolnictwa 
Zawodowego (KAWSZ).



Kompetencje Parlamentu Studentów określone 
są przez stosowne ramy formalne wyznaczają
ce pole działań tej reprezentacji całej społecz
ności studenckiej.
Związki zawodowe mają prerogatywy określo
ne przez ogólne przepisy dotyczące ich działań 
w relacjach: pracodawca-pracobiorca.
Rektorzy i konferencje rektorów (niezależnie od 
formalnego statusu tych konferencji) opierają 
siłę swych szerokich oddziaływań na autoryte
cie i prestiżu zarówno osób jak i instytucji przez 
nie kierowanych. Każdy rektor reprezentuje 
przy tym uczelnię, którą kieruje i jest wobec 
tego zobligowany do uwzględniania w swych 
działaniach i wypowiedziach, szeroko rozumia
nego interesu swej uczelni. Bardzo istotna jest 
też rola rektorów jako pracodawców. Ustawo
we uregulowania prerogatyw konferencji rekto
rów były trafnie ujęte w projekcie ustawy "Pra
wo o szkolnictwie wyższym" przedstawionym 
przez MEN w wersji z dnia 2 września 1999 r. 
Przepisy określające strukturę Rady Głównej 
Szkolnictwa Wyższego oraz zasady wyborów 
do Rady gwarantują to, że członkowie Rady nie 
są reprezentantami poszczególnych uczelni, 
w których pracują lub studiują, ani też "swo
ich" grup pracowniczych lub studenckich i nie 
są od nich zależni. Rada Główna składa się 
więc z reprezentantów środowiska akademickie
go j a k o  c a ł o ś c i .  Ma to ogromne znaczenie przy 
podejmowaniu decyzji i wydawaniu opinii. 
Punkty widzenia, a w konsekwencji i podejmo
wane decyzje, zajmowane stanowiska i formu
łowane opinie Rady Głównej i innych gremiów 
- w tym, przede wszystkim konferencji rekto
rów, z KRASP w pierwszym rzędzie, będących 
partnerami MEN (władz państwowych) u z u p e ł 
n i a j ą  s i ę  wzajemnie. Ma to wielkie znaczenie 
dla siły i wagi głosu całego środowiska akade
mickiego.
Organem przedstawicielskim środowiska aka
demickiego powinna pozostać Rada Główna 
Szkolnictwa Wyższego wyposażona w dotych
czasowe prerogatywy dotyczące wypowiadania 
się w sprawach strategicznych o kierunkach 
rozwoju szkolnictwa wyższego oraz opiniowa
nia aktów prawnych związanych ze szkolnic
twem wyższym.
Jednym z głównych problemów, które muszą 
być ujęte w nowej ustawie jest wprowadzenie 
systemowej oceny jakości kształcenia i akredy
tacji. Konieczne jest utworzenie ciała mające
go szerokie uprawnienia w tym zakresie. Dla
tego Rada Główna opowiadała się wielokrotnie 
za utworzeniem Akademickiej Komisji Akredy
tacyjnej. Propozycja utworzenia tej Komisji 
jako jednego z organów Rady Głównej jest ak

ceptowalna, pod warunkiem jednak, że będzie 
to istotnie utworzenie jednego organu Rady, 
a nie zbioru zespołów akredytacyjnych (jak to 
przewiduje ostatnia wersja projektu ustawy 
przedstawiona przez MEN). Nie może to także 
oznaczać mechanicznego rozszerzenia obowiąz
ków Rady przez dodanie do już istniejących, 
dodatkowych obowiązków akredytacyjnych bez 
istotnych zmian w strukturze Rady (tak jak to 
de facto przewiduje poselski projekt ustawy 
o zmianie ustawy o szkolnictwie wyższym). 
Ponieważ obowiązki i uprawnienia Rady Głów
nej mają być znacznie szersze niż tylko te, któ
re dotyczą oceny jakości kształcenia i akredy
tacji (co - w odniesieniu do propozycji z ostatniej 
wersji projektu MEN - wynika nie tylko z pro
ponowanego brzmienia artykułów rozdz. 4 pro
jektu ustawy, ale przede wszystkim z uzasad
nienia).

5. Rada podtrzymuje swoje stanowisko w spra
wie nazw klasyfikujących uczelnie. Proponowa
na w ostatniej wersji projektu ustawy "Prawo 
o szkolnictwie wyższym" (projekt MEN z dnia 
18 stycznia 2 0 0 0  r.), a powtórzona z projektu 
poprzedniego klasyfikacja uczelni jest niewła
ściwa. Rada powtarza argumenty przedstawio
ne poprzednio. Przyjęcie, że uczelnia zawodo
wa może kształcić nie tylko na poziomie licen
cjackim (inżynierskim) lecz także na poziomie 
magisterskim, przy równoczesnym (słusznym) 
zwolnieniu szkól zawodowych od obowiązku 
prowadzenia badań naukowych, prowadzi do 
potencjalnej możliwości prowadzenia studiów 
magisterskich bez prowadzenia badań. To jest 
nie do zaakceptowania.
Inne zastrzeżenia budzi definicja uczelni aka
demickiej (art. 10, pkt., 5). Publiczna uczelnia 
zawodowa utworzona zgodnie z art. 11 ust. 2  

w drodze rozporządzenia Rady Ministrów, któ
ra na podstawie decyzji Centralnej Komisji ds. 
Tytułu Naukowego i Stopni Naukowych uzy
ska prawa do doktoryzowania, staje się w myśl 
art. 10 pkt. 5 uczelnią akademicką. Jednak 
w myśl art. 11 ust. 1 uczelnią akademicką być 
nie może, bo nie została utworzona na mocy 
ustawy. Bardzo niezręczną jest nazwa "uczelni 
uniwersyteckich", zaproponowana dla takich 
uczelni, które obecnie powszechnie są nazywane 
"uczelniami autonomicznymi". Pomijając już 
sprawę wprowadzania nowej nazwy w stosun
ku do uczelni, które są powszechnie już od daw
na inaczej nazywane (uczelniami autonomicz
nymi), trzeba zauważyć, że proponowane nowe 
nazewnictwo stwarza i taką możliwość, iż ist
nieć będą uniwersytety nie będące "uczelniami 
uniwersyteckimi".



6. Rada Główna uważa, że ocenie jakości 
kształcenia i procedurom akredytacyjnym pod
legać powinny w jednakowym stopniu wszyst
kie uczelnie.

7. Rada Główna podtrzymuje swą poprzednio 
wyrażaną opinię co do trybu zatrudniania na
uczycieli akademickich na stanowiskach profe
sorów zwyczajnych i nadzwyczajnych. Profe
sor zwyczajny w swoim pierwszym miejscu 
pracy powinien być zatrudniony w trybie mia
nowania. Profesora nadzwyczajnego uczelnia 
powinna mieć prawo zatrudnić albo w trybie 
mianowania albo w trybie umowy o pracę, 
a wybór formy należy zostawić uczelni.

8 . Rada Główna uważa, że istnieje pilna potrze
ba wprowadzenia takich zmian w art. 3 ust. 1-5 
ustawy z dnia 12 kwietnia 1990 r. o tytule na
ukowym i stopniach naukowych, aby do licz
by odpowiednio kwalifikowanych pracowników, 
od których zależy możliwość uzyskania przez 
jednostkę organizacyjną uprawnień do nadawa
nia stopni naukowych lub tytułu naukowego, 
wliczani byli tylko ci, którzy zatrudnieni są 
w tej jednostce w jako podstawowym miejscu 
pracy.
Ponadto należy do ustawy o tytule naukowym 
i stopniach naukowych wprowadzić przepis 
umożliwiający prowadzenie przewodu doktor
skiego pod kierownictwem (patronatem) dwóch 
promotorów - jednego krajowego i jednego za
granicznego.

*
W  n a s t ę p n e j  u c h w a l e  ( n r  1 4 / 2 0 0 )  R a d a  
G ł ó w n a  p r z e d s t a w i a  s z c z e g ó ł o w o  p r o p o n o 
w a n e  z m i a n y  d o  p r o j e k t u  M E N  u s t a w y  " P r a 
w o  o  s z k o l n i c t w i e  w y ż s z y m "  w  w e r s j i  z  d n i a  
1 8  s t y c z n i a  b r .  Uchwała zawiera uwagi mery
toryczne sformułowane w 19. punktach wraz 
z poprawkami oraz uwagi szczegółowe o cha
rakterze redakcyjnym sformułowane w 13. punk
tach. W uwagach merytorycznych podniesione 
są m.in. następujące kwestie:
• sprawa unormowania odpłatności za studia,
• propozycja włączenia Akademickiej Komisji 

Akredytacyjnej do Rady Głównej Sz.W.,
• sprawa zatrudniania profesorów nadzwyczaj

nych w trybie mianowania lub w trybie umo
wy o pracę,

• propozycja tworzenia kierunku studiów nie 
objętego wykazem uchwalonym przez RG (na 
zasadzie eksperymentu),

• ustalanie standardów edukacyjnych obowią
zujących w uczelni, tworzenie przez szkoły 
wyższe związków uczelni,

• możliwość pobierania opłat za przewody dok
torskie, habilitacyjne i postępowanie w spra
wie nadania tytułu naukowego,

• poparcie postulatów zgłoszonych przez Radę 
Wyższego Szkolnictwa Artystycznego,

• sprawa poprawnej legislacji dotyczącej Kon
ferencji Rektorów Akademickich Szkół Pol
skich,

• unormowanie zagadnień bibliotecznych (jest 
niewystarczające),

• normowanie stroju rektorskiego i zasad używa
nia tytułu magnificencji (zbędne w ustawie).

W uchwale podkreśla się, że jakość jurydycz
na projektu ustawy w wersji z dnia 18 stycz
nia 2 0 0 0  r., na skutek wprowadzonych zmian, 
uległa znacznemu pogorszeniu w stosunku do 
wersji z dnia 2 września 1999 r.

*

U c h w a ł a  ( n r  1 5 / 2 0 0 0 )  d o t y c z ą c a  p o s e l s k i e g o  
p r o j e k t u  u s t a w y  o  z m i a n i e  u s t a w y  o  s z k o l n i c 
t w i e  w y ż s z y m  z a w i e r a  n a s t ę p u j ą c e  s t w i e r d z e 
n i a :
1. Rada Główna ocenia pozytywnie:
a) podjętą w projekcie próbę nowego określe

nia autonomii uczelni oraz jej relacji z or
ganami władzy publicznej,

b) pomysł nowego ujęcia kompetencji ministra 
właściwego w sprawach szkolnictwa wy
ższego,

c) wytyczne udzielone Radzie Ministrów co do 
zawartości rozporządzenia regulującego go
spodarkę finansową uczelni,

d) przyjętą w projekcie koncepcję regionalnych 
związków uczelni,

e) zmiany zmierzające do uelastycznienia or
ganizacji studiów i aktualizacji regulacji 
ustawowych,

f) unormowanie dotyczące doktorantów i zamiej
scowych jednostek organizacyjnych uczelni.

2. Propozycja unormowania odpłatności za 
studia ma następujące słabe strony:
a) Przepisy Konstytucji RP zapewniają każde

mu prawo do nauki i zobowiązują władze 
publiczne do stworzenia obywatelom po
wszechnego i równego dostępu do wykształ
cenia. W celu poszerzenia w wyższych szko
łach publicznych możliwości kształcenia art. 
70 ust. 2 Konstytucji RP dopuścił możli
wość wprowadzenia odpłatności za niektó
re usługi edukacyjne. Nie znalazło to odbi
cia w należytym stopniu w propozycji 
zmian. Pociągnie to za sobą ograniczenie 
dostępności do studiów wyższych.

b) Ograniczenie liczebności studentów, od któ
rych pobierane są opłaty za studia, w spo



sób przyjęty w propozycji będzie w prakty
ce trudne do urzeczywistnienia (możliwe do 
wyegzekwowania ograniczenie liczbowe 
mogłoby dotyczyć jedynie naboru na studia); 
gdyby jednak proponowane ograniczenie 
miało się ostać, nieodzowne byłoby wydłu
żenie okresu przystosowawczego,

c) Wymóg bezwzględnego respektowania przy 
ustalaniu wysokości opłaty za studia udoku
mentowanych kosztów "danych" (czyli na 
określonym kierunku i roku) usług edukacyj
nych sprawi, iż kierunki o wysokiej skali 
kosztów w ogóle nie będą mogły być pro
wadzone w systemie studiów zaocznych 
(obecnie uczelnie dofinansowują takie kie
runki dzięki opłatom pobieranym od studen
tów kształcących się na kierunkach niezbyt 
kosztownych, a cieszących się dużym powo
dzeniem).

3 . Unormowanie w projekcie nowych kompe
tencji akredytacyjnych Rady Głównej Szkolnic
twa Wyższego jest zbyt ogólne i niewystarcza
jące; nie stwarza ono możliwości efektywnego 
wykonywania przez Radę tych nowych zadań. 
Niezbędne jest więc uzupełnienie tej regulacji. 
Wraz z powołaniem Komisji Akredytacyjnej 
przy Radzie Głównej Szkolnictwa Wyższego 
powinno dojść do zniesienia Komisji Akredy
tacyjnej Wyższego Szkolnictwa Zawodowego 
(wymaga to zmiany ustawy o wyższych szko
łach zawodowych).

4. Nowela nie rozwiązuje wszystkich pilnych 
spraw szkolnictwa wyższego. Nie usuwa więc 
potrzeby przygotowania i uchwalenia nowej 
ustawy o szkolnictwie wyższym, wprowadze
nia zmian w innych ustawach dotyczących sfery 
szkolnictwa wyższego i nauki. (np. w ustawie 
z 12 września 1990 r. o tytule naukowym i stop
niach naukowych) oraz uchylenia niektórych 
ustaw, w szczególności ustawy z 26 czerwca 
1997 r. o wyższych szkołach zawodowych.

Z R R A S Y
N ie  p r o d u k u j e m y  
b e z r o b o t n y c h  in ż y n ie r ó w

Pod takim tytułem została opublikowana roz
mowa z JM Rektorem Politechniki Śląskiej 
prof. Bolesławem POCHOPIENIEM w czasopiś
mie GOSPODARKA ŚLĄSKA (luty 2000, str. 6 
i 43). A oto obszerne fragmenty tej rozmowy, któ
rą przeprowadził red. Ryszard Fedorowski.

GOSPODARKA ŚLĄSKA: - W pejzażu 
gospodarczym kraju, regionu, przemysł 
ciężki - naturalny i główny odbiorca absol

wentów uczelni technicznych - schodzi na 
dalszy plan. Czy w ślad za tym zawód in
żyniera nie stracił zbyt wiele ze swojego 
dawnego blasku?
- BOLESŁAW POCHOPIEŃ: - Nie ma postę
pu ekonomicznego bez postępu technologicz
nego, rozwoju działalności produkcyjnej i usłu
gowej, innowacyjności, a więc tych elementów, 
które decydują o wzroście dochodu narodowe
go. To obszar i żywioł działalności inżynierskiej. 
Dziś następuje wyraźna i naturalna zmiana za
dań, które rzeczywistość gospodarcza stawia 
przed tymi środowiskami, i muszą one mądrze 
i rozważnie starać się zaspokajać rosnące 
aspiracje społeczeństwa, oczekującego takich 
technologii i dóbr, które nosić będą znamiona 
cywilizacyjnego postępu w każdej nieomal 
dziedzinie życia. Temu podporządkowaliśmy 
zarówno strukturę, jak i przede wszystkim pro
gramy kształcenia w naszej Uczelni, w tym 
również w zakresie górnictwa i geologii czy 
metalurgii, bo - wbrew opiniom medialnym - 
także zapotrzebowanie na tych inżynierów na
dal się utrzymuje. Sądzę więc, że dla dobre
go inżyniera tego blasku będzie znacznie wię
cej niż dotychczas.
- Czyżby? A gdzie znajdują pracę na przy
kład absolwenci Wydziału Górnictwa i Geo
logii, skoro przemysł ten podlega tak głę
bokiej redukcji zatrudnienia i zdolności 
produkcyjnych?
- To jakieś nieporozumienie. Górnictwo wę
gla kamiennego nie ulega przecież likwidacji, 
lecz restrukturyzacji. Będzie jeszcze przez wie
le lat ważnym - jeśli nie głównym - dostarczy
cielem źródła energii elektrycznej i cieplnej. In
żynierowie górnictwa i innych branż mają do 
spełnienia ważną rolę: uczynienia z tej branży 
nowoczesnej i efektywnej gałęzi gospodarki na
rodowej. (...)
- Przyszłość regionu upatruje się w roz
woju usług, handlu, wysokoprzetworzonej 
produkcji dóbr, elektronice. Jak na te wy
zwania odpowiada Politechnika Śląska?
- Zacznę od tego, że wyzwania te bynajmniej 
nas nie zaskakują - my je wręcz formułujemy 
i kreujemy, uczestnicząc aktywnie w gremiach 
opiniotwórczych, twórczych, decyzyjnych i re
alizacyjnych, chociażby ostatnio w pracach Ze
społu Programującego ds. Strategii Rozwoju 
Województwa Śląskiego. Ponadto silne więzy 
Uczelni z przemysłem powodują, że stosunko
wo łatwo przychodzi nam dostosowywanie za
równo badań naukowych, jak i programów 
kształcenia do faktycznych potrzeb gospodar
ki i oczekiwań społecznych. Na 11. wydziałach 
kształcimy obecnie ponad 25 tysięcy studen
tów na 26 kierunkach studiów, przy czym dwie 
trzecie z nich kształcą się w systemie studiów 
dziennych, a pozostali na odpłatnych studiach 
wieczorowych. Zrezygnowaliśmy ze studiów 
zaocznych, uznając je jako nieefektywną for
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ściśle związanych jest z tymi dziedzinami ży
cia, które wytyczają ekonomiczną i cywilizacyj
ną przyszłość, a więc m.in. informatyka, elek
tronika i telekomunikacja, automatyka i robo
tyka, inżynieria i ochrona środowiska, inżynie
ria materiałowa, architektura i urbanistyka, bu
downictwo, zarządzanie i inżynieria produkcji, 
transport, zarządzanie i marketing. Ogromną 
wagę przywiązujemy do transferu technologii, 
systemów jakości i akredytacji. W Uczelni dzia
ła Centrum Inżynierii Biomedycznej, a Centrum 
Komputerowe jest odpowiedzialne za rozbudo
wę i funkcjonowanie Śląskiej Akademickiej Sie
ci Komputerowej. Oferta studiów podyplomo
wych obejmuje blisko 50 pozycji, w tym ame- 
rykańsko-polskie studia z zakresu przyjaznej 
dla środowiska restrukturyzacji przemysłu cięż
kiego i francusko-polskie studia z zakresu mo
dernizacji przemysłu, restrukturyzacji i rozwo
ju regionów. Chcąc przybliżyć miejsce studio
wania do miejsca zamieszkania (obniżenie 
kosztów kształcenia) Uczelnia mocno usado
wiła się też poza Gliwicami, a więc w Katowi
cach, Zabrzu oraz w Rybniku, gdzie w Centrum 
Kształcenia Inżynierów prowadzone są takie

unikalne specjalności, jak np. inżynieria miej
ska, budowlano-architektoniczna, technologicz- 
no-menedżerska, energetyka komunalna, któ
re ściśle odpowiadają konkretnemu zapotrze
bowaniu tego regionu. W Reptach Śląskich 
prowadzimy kształcenie integracyjne./...)
- Tradycją Politechniki były liczne związ
ki z otoczeniem gospodarczym w regionie, 
owocujące zleceniami różnorakich opraco
wań, ekspertyz, badań, przynoszących 
Uczelni konkretne profity finansowe. Czy 
wobec mizerii wielu branż - kontakty te 
zmniejszyły się?
- Było kilkuletnie siodło, które dotknęło 
wszystkie uczelnie techniczne, ale na szczę
ście mamy to już chyba za sobą. Teraz jest za
potrzebowanie na badania wynikające z auten
tycznych potrzeb. Działalność naukową i ba
dawczą prowadzimy w skali regionu, kraju i 
międzynarodowej, uczestnicząc w wielu pro
gramach. Uczelnia współpracuje z wieloma 
znaczącymi firmami, takimi jak np. FIAT, UNI- 
LEVER, PROCTER&GAMBLE, MOSTOSTAL, 
EXBUD. Przychody z działalności badawczej 
stanowią ok. 40 proc. budżetu Politechniki Ślą
skiej.

& m

Międzynarodowe Warsztaty Muzyczne
Carmina'2000
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Organizator: Akademicki Zespół Muzyczny Politechniki Śląskiej 
e-mail: azm@polsl.gliwice.pl, http://www.polsl.gliwice.pl/~azm 
44-100 Gliwice, ul. Akademicka 2, tel. (032) 237-21-12, fax (032) 237-21-75

Akademicki Zespół Muzyczny Politechniki Śląskiej (AZM) pod dyrekcją Krystyny Krzyżanow- 
skiej-Łobody przedstawia informacje dotyczące Międzynarodowych Warsztatów Muzycznych "Car
mina'2 0 0 0 ".
Projekt zakłada przeprowadzenie warsztatów na terenie Gliwic w dniach 25-28 kwietnia 2000 r. 
Tematem warsztatów będzie Carmina burana Carla Orffa. Utwór ten jest arcydziełem muzyki kla
sycznej, a zarazem lekki w odbiorze. Osnowę kompozycji stanowi średniowieczna poezja miło
sna. Przeznaczona jest na wielki aparat wykonawczy: troje solistów, dwa chóry: mieszany i chło
pięcy, balet i wielką orkiestrę symfoniczną z powiększoną sekcją instrumentów perkusyjnych i 
dwoma fortepianami.

Do uczestnictwa w warsztatach AZM zaprosił następujące chóry:
- Młodzieżowy Chór Mieszany im. Norberta G. Kroczka "Resonans eon Tutti",
- Chór Studencki Friedrich-Schiller Universitat z Jeny (Niemcy),
- Chór im. D. Bortniańskiego z Czemgowa (Ukraina),
- Zabrzański Chór Chłopięcy Pueri Cantores Silesienses,

a także chórzystów indywidualnych rekrutowanych z całej Europy za pośrednictwem Internetu. 
Utwór warsztatowy zostanie wykonany z towarzyszeniem Filharmonii Ostrawskiej. Partie solowe 
wykonają studenci Akademii Muzycznej w Katowicach.
Prosimy o rozpowszechnienie informacji o nadchodzących koncertach i już dzisiaj zapraszamy na 
konferencję prasową z udziałem organizatorów i zaproszonych gości, która odbędzie się 28 kwietnia 
2000 r. o godz. 10.00 w Klubie Pracowników Politechniki Śląskiej.

mailto:azm@polsl.gliwice.pl
http://www.polsl.gliwice.pl/~azm
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Przyjazd uczestników do Gliwic 25 kwietnia
Wycieczka integracyjna, próba chóru warsztatowego 26 kwietnia
Zwiedzanie regionu, próba chóru warsztatowego i orkiestry 27 kwietnia
Otwarcie festiwalu w gliwickiej katedrze - koncert a cappella z udziałem 
zaproszonych chórów

28 kwietnia 
godz. 19.00

Próba generalna „Carmina Burana” w Ruinach Teatru 
Koncert w ramach obchodów 750-lecia miasta Gliwice

29 kwietnia 
godz. 19.00

Próba akustyczna i koncert z „Carmina Burana” w Górnośląskim Centrum 
Kultury w Katowicach

30 kwietnia 
godz. 19.30

Koncert a cappella uczestniczących chórów w kościele dominikanów 
w Krakowie, plenerowa impreza pożegnalna w Plawniowicach, wyjazd 
uczestników

1 maja 
godz. 14.00

P o p rzed n ie  p ro jek ty
Do tej pory AZM zorganizował i brał czynny udział w następujących przedsięwzięciach:
- Polsko-Estońska Akademia Muzyczna PTP I (Gliwice, Tallinn-Helsinki 1997) i II (Berlin 1999),
- Ogólnopolskie Warsztaty Muzyki Dawnej "De Beata Virgine",
- seria koncertów "AZM zaprasza" z udziałem chórów i orkiestr z zagranicy (chóry z Finlandii 

i USA, orkiestra studencka z Holandii),
- nagranie płyty CD "The Sound of Europę" zawierającej muzykę zespołów związanych z PTP 

(edytorem płyty jest Justyna Dziuma).
Polsko-Estońska Akaderńia Muzyczna PTP to również warsztaty AZM oraz Narewskiej Orkie
stry Symfonicznej z Estonii. Podczas pierwszej edycji wykonywano Reąuiem d-moll Gabriela Faure 
w Gliwicach, Tallinie i Helsinkach, podczas drugiej polsko-estoński zespół wykonywał w Berlinie 
"Mszę Berlińską" estońskiego kompozytora Arvo Parta.
Ogólnopolskie Warsztaty Muzyki Dawnej "De Beata Virgine" zaś opierały się na rekrutacji wy
soko wyspecjalizowanego zespołu kameralnego przez Internet i opracowaniu bardzo trudnych utwo
rów podczas sesji warsztatowych w Gliwicach.
P r o j e k t  o d b y w a  s i ę  p o d  p a t r o n a t e m  W o j e w o d y  Ś l ą s k i e g o  o r a z  p r z y  p o p a r c i u  z e  s t r o n y  O d 
d z i a ł u  Ś l ą s k i e g o  P Z C h i O .
P a t r o n a t y  m e d i a l n e :  R a d i o  P L U S  G l i w i c e ,  W i a d o m o ś c i  Z a b r z a ń s k i e .
S z c z e g ó ł o w e  i n f o r m a c j e  z n a j d u j ą  s i ę  w  I n t e r n e c i e  p o d  a d r e s e m :  
h t t p : / / w w w . p o l s l . g b w i c e . p l / - a z m / c a r m i n a 2 0 0 0 . h t m l

R O Z K E
■  P o d z i ę k o w a n i a  z  I n s t y t u t u  O n k o l o g i i
Instytut Onkologii w Gliwicach przesłał JM 
Rektorowi pismo z podziękowaniem za wystę
py Akademickiego Chóru Politechniki Śląskiej 
i Akademickiego Zespołu Muzycznego Politech
niki Śląskiej. Ostatni koncert dla pacjentów tego 
Instytutu odbył się 27 stycznia br. i cieszył się 
wyjątkowo dużą frekwencją. Dla pacjentów - 
jak piszą organizatorzy - stanowił wielkie prze
życie i pociechę w tak trudnym dla nich okre
sie życia.

■  P r z e s z ł o ś ć  w  p r z y s z ł o ś c i
Kolejny wykład z tego cyklu, organizowany 
przez Gliwicki Ośrodek Konsultacyjny Wydzia
łu Teologicznego Uniwersytetu Opolskiego, od
był się 17 lutego br. w Auli Głównej Politech
niki Śląskiej. Wykład pt. "Między reformacją 
a kontrreformacją na Śląsku" wygłosił ks. bis
kup dr hab. Jan KOPIEC.

KRONIKA ŻAŁOBNA
■  11 lutego 2 0 0 0  r. zmarł w wieku 60 lat 
m g r  i n ż .  W a l t e r  S T R Y J A ,  absolwent Wydziału 
Elektrycznego Politechniki Śląskiej, honorowy 
Prezes Polskiego Związku Chórów i Orkiestr, Pre
zes Okręgu Gliwicko-Zabrskiego PZCHiO. Jako 
inżynier-elektryk pracował w Biurze Studiów 
i Projektów Energetycznych "Energoprojekt" 
w Gliwicach. Był wielkim społecznikiem i orga
nizatorem życia muzycznego. Zaczynał w latach 
60. w Akademickim Chórze Politechniki Śląskiej. 
Przez dwa lata pełnił funkcję prezesa tego Chó
ru. Następnie prowadził zespoły muzyczne 
w Technikum Łączności oraz Szkole Podstawo
wej nr 16 w Gliwicach. W 1986 r. reaktywował 
działalność Polskiego Związku Chórów i Orkiestr 
Okręgu Gliwicko-Zabrskiego. Organizował wie
le znaczących imprez, które na stałe wpisały się 
w kalendarz kulturalny Gliwic, brał udział w pra
cach Towarzystwa Przyjaciół Ziemi Gliwickiej. 
Odszedł człowiek, który każdą wolną chwilę po
święca! muzyce. 25
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■ 21  lutego 2 0 0 0  roku zmarł w wieku 35 lat d r  
n . e k .  T o m a s z  L I S ,  pracownik Wydziału Organiza
cji i Zarządzania Politechniki Śląskiej, wybitnie uzdol
niony naukowiec i łubiany nauczyciel akademicki. 
Pogrzeb odbył się 23 lutego w Sosnowcu-Zagórzu.
■ 21 lutego 2000 roku zmarł w wieku 37 lat 
m g r  i n ż .  B e n e d y k t  N O W A K ,  nauczyciel akademic
ki Politechniki Śląskiej. Był pracownikiem Instytutu 
Elektroniki od 1989 roku, niezwykle interesująco pro
wadził zajęcia dydaktyczne, wniósł wiele inwencji do 
ćwiczeń tablicowych i laboratoryjnych, wiele czasu 
poświęcał pracom związanym z organizowaniem 
procesu dydaktycznego. W dziedzinie naukowej pe
netrował ciekawe obszary z pogranicza elektroniki,

informatyki i biologii. Ostatnio intensywnie pracował 
nad algorytmami genetycznymi i z tej tematyki przy
gotowywał rozprawę doktorską.
Odszedł od nas niespodziewanie, po półrocznej cho
robie, do końca zachował wielką pogodę ducha; tą 
pogodą ducha emanował w czasie nauczania, na se
minariach, w bezpośredniej rozmowie. Był powszech
nie łubiany i szanowany, szkoda, że tylko dziesięć lat 
mogliśmy z nim współpracować.
W dniu 23 lutego w Kaplicy przy Kościele na Gór
ce w Orzeszu rozpoczęty się uroczystości pogrzebo
we, następnie w Kościele Parafialnym została odpra
wiona Msza Św. żałobną po której został pochowany 
na Cmentarzu w Orzeszu.

W S IH im iE M E  O  H lą M  n i  lU  i r  N O W A K U
Benedykt Nowak urodził się 9 stycznia 1963 roku w  Orzeszu. Maturę zdał w  1984 roku 
w  Technikum Łączności w G liw icach, uzyskując ty tu ł technika elektronika. Studia 
odbył na Wydziale Autom atyki, E lektroniki i In form atyki Po litechniki Śląskiej w Gli
w icach na kierunku Elektronika. W  1989 roku ob ron ił pracę m agisterską z dziedzi
ny elektronicznych układów  cyfrowych i uzyskał ty tu ł m agistra inżyniera e lektron i
ka. Bezpośrednio po studiach rozpoczął pracę w  Zakładzie Teorii O bwodów i Sy
gna łów  Insty tu tu  E lektroniki i p racow ał tu  aż do końca, z pó łroczną przerwą na
odbycie szkolenia wojskowego w  ramach SPR. Był przez dziesięć lat żonaty z Anną,
z zawodu nauczycielką. Państwo Anna i Benedykt Nowakowie m ieszkali w  Orzeszu, 
otoczeni liczną rodziną, powszechnie znani i łubiani przez sąsiadów.
G łówną domeną działalności na Politechnice Śląskiej m gra inż. Benedykta Nowaka 

była dydaktyka. Prowadził ćwiczenia tablicowe i laboratoryjne z e lektrotechnik i, e lektron ik i i in form atyki. 
W kładał w iele w ysiłku  w  unowocześnienie procesu dydaktycznego, doskonale organ izow ał ko lokw ia i eg
zam iny dla dużej liczby studentów. Benek - tak na co dzień zwracaliśm y się do Niego - znany był ze swej 
benedyktyńskiej pracow itośc i i c ie rp liw ośc i dla studentów . Ale był przy tym  w ym aga jący i jednocześnie 
spraw iedliwy. Perfekcjonista w  swoich działaniach, optym alnie w ykorzystyw a ł swój czas, doskonale orga
nizował pracę swoim  w spó łp racow nikom . Taka prosta rzecz - sygnatura Benka - którą podziwialiśmy, dzięki
niezwykłej prostocie (i coraz bardziej upraszczana, gdy Mu sił ubywało), tak prosta jak przewód elektryczny,
lekko zgięty w  rozciągniętą literę N, lekko pochyloną, a tak trudno było ten znak skopiować innym osobom.
W dziedzinie naukowej pasjonował się nowym i obszarami badań z pogranicza e lektroniki, in fo rm atyk i i b io
logii. O publikował oko ło  dziesięciu prac naukowych, najp ierw  z testowania cyfrow ych układów  e lektronicz
nych, potem zastosowań języka VHDL do projektowania układów  elektronicznych i ostatn io z dziedziny al
go ry tm ów  genetycznych. Z tej tem atyki p rzygotow yw ał rozprawę doktorską. Korzeniam i w rośn ię ty  w  Śląsk, 
m aw ia ł nieraz, że choć Śląsk na węglu stoi, to  trzeba szukać nowych obszarów  pracy i dz ia ła lności dla 
następnych pokoleń w  dziedzinie elektroniki i in form atyki, których by ł w ie lk im  entuzjastą.
Odbierany by ł przez otoczenie jako człow iek o skrom nych potrzebach m ateria lnych, bogaty duchem  i ta 
pogoda ducha prom ienia ła na otoczenie. Z Benkiem na co dzień dobrze prow adziło  się zajęcia, egzaminy,
rozm aw iało na przerwach i w  ogóle w spó łp racow a ło  - szkoda, że tak k ró tko  Jeś lupo jęc ie  "Polegać jak
na Zawiszy Czarnym" wiązać z konkretnym i osobam i, to  n iewątp liw ie  do tyczy łoby ono rów nież naszego 
Kolegi Benka. Bardzośmy Go lubili za życia i zachowamy w  serdecznej pam ięci. Zdajem y sobie sprawę, że 
jest jednym  z w ielu m łodych Ślązaków, którzy przenoszą na następne m ilen ium  tę dobrą tradycję solidnej, 
w spólnej pracy na rzecz naszej społeczności jak też szerszego ogó łu . W kład, k tó ry  m agister inżynier Bene
dykt Nowak w n ió s ł do dzieła Politechniki Śląskiej oraz pewien wzorzec, k tó ry  zostaw ił, w arto  naśladować. 
M am y nadzieję, że Jego działalność znajdzie w ielu naśladowców, a wówczas Śląsk pozostanie dalej najbo
gatszym regionem  Polski.

Koleżanki i Koledzy 
z Insty tu tu  E lektroniki

Opracowanie redakcyjne: dr inż. Marian Mikrut, Instytut Elektroenergetyki i Sterowania Układów Pol. Śl.,
Gliwice, ul. B. Krzywoustego 2, p. 623, tel. 237-26-22
Projekt okładki: dr inż. arch. Klaudiusz Fross, Wydział Architektury Pol. Śl.
Zdjęcie na okładce: Antoni Witwicki

Edycja sieciowa: URL:http://www.polsl.gliwice.pl/alma.mater/biuletyn/index.html
Łamanie komputerowe i druk:

( 5 ^ }  Zakład Graficzny Politechniki Śląskiej, Gliwice ul. Kujawska 1, tel. 237-21-97 
zam. 81/2000 350 egz.

http://www.polsl.gliwice.pl/alma.mater/biuletyn/index.html
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PALMIARNIA W GLIW ICACH 

FOTO: MARCIN KULA, STUDENT WYDZIAŁU ARCHITEKTURY




